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Darrere aquesta targeta
s'amaguen molis de regals ...

perque des de 1'1 de desembre de 2005 fins
al14 de gener de 2006 sortelam cada dia

dues compres gratuItes.
Petit i Mitja Comer� de les lIIes Balears, de dilluns a dissabte, excepte festius.

Import msxim del premi: 150 €, independentment de /'import de la compra.
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EI passat 29 de novembre de 2005 segurament sera un dia de referencia per

l'Obra Cultural Balear. Dia 29 de novembre de 2005 se va elegir una nova

Junta que representa entre d'altres coses una renovació gairebé absoluta de

les persones que fins aquell dia havien conduít el timó de l'entitat fundada

per l'insigne filóleg Francesc de Borja MolI.

La candidatura que s'ha identificat sota ellemaMésper l'Obra és una

alenada d'aire frese dins una entitat que viu moments delicats, sobretot,

perque delicada és aquesta epoca per a la identitat de mallorquins, menor

quins, eivissencs i formenterencs.

Lógicament des de la dimissió de l'anterior President Sebastiá Frau la

Junta de l'Obra havia quedat amb una situació transitoria que no es podia
perllongar molt de temps ja que aquesta provisionalitat no era bona per

l'Obra ates els reptes als que ha de fer front.

Uns reptes que venen perfectament exemplificats pel procés que viu el

nostre país. Un procés que té com una de les seves característiques fona

mentals una allau migratoria de grans proporcions. Earribada de nous

contingents humans i la posició absolutament poc compromesa del Go

vern Balear amb la integració d'aquestes persones dins la llengua i cultura

propies d'aquesta terra fa que una Obra Cultural forta sigui més necessaria

quemai.
Eorganigrama i el funcionament de l'Obra havia de menester una sacseja
da. Una sacsejada en diversos sentits. Una sacsejada en la infraestructura;
el local del Carrer Impremta era impracticable, no reunia les condicions

mínimes exigibles perque la tasca dels treballadors es pogués desenvolupar
amb una relativa comoditat i eficacia. Una sacsejada en el model excessiva

ment presidencialista que s'havia anat imposant. Una sacsejada en les

estrategies que feia imprescindible una presencia molt més grossa de la

interculturalitat com un dels elements en que s'ha d'aprofundir per fer

front als reptes d'avui en dia i un replantejament d'activitats com les diades

que havien entrat en una inercia minvant perillosa.
Seria voler-se tapar els ulls negar que el procés sociológic i polític actual ha

restat protagonisme a l'Obra Cultural. D'aqui que la sacsejada es convertei

xi en una oportunitat per intentar recuperar el terreny perdut, en una

oportunitat per donar una empenta per situar l'Obra com una de les grans
entitats capdavanteres de la nostra societat civil. I aixó, no ho negam, no

sera gens senzill. La conjuntura no és precisament favorable. EIs valors

que representa l'Obra tenen difícil fer-se un lloc dins una col-lectivitat on

l'individualisme i la manca de compromís s'estan consolidant funestament.

Tot i aixó, una nova generació amb energia i il-lusió ha assumit el repte de

tirar endavant un projecte que ha de ser engresacador no només pels socis

de l'Obra -el número dels quals s'ha d'incrementar de manera notoria com

s'ha marcat com a objectiu la gent de Més per l'Obra- sinó que també ha de

ser engrescador per tota la gent que té uns mínims de consciencia sobre

aquest llegat comú representat per la nostra personalitat com a poble.
El recolzament rebut per la candidatura Més per l'Obra -el més gran rebut

per cap Junta- obliga als seus integrants i als seus elements actius a donar
una resposta satisfactoria en aquest gran objectiu de manteniment i

reforcament d'una entitat cridada a jugar un paper tan transcendent en

l'esdevenidor del nostre país i de la seva cultura.



 



 



 



- Felicitacions, en primer lloc, pel
resultat electoral. Per comencar
l'entrevista, podem fer un petit
repas al vostre programa i parlar
del deure de coneixer el catalá

que voldríeu a l'Estatut illene ...

l'espanyol i em concedeix el dret a

expressar-me en catalá. M'obliguen a

saber castella si vull tenir passaport
espanyol.

- Molta de gent considera

inapropiat que aixó sigui així, per
raons de

dret, i en

conseqüen
cia tampoc
no accepta
rien l'obli

gació de
coneixer el

catalá, D'altres ho accepten
només en el primer eas ...

«Estic convencut que una part
deis socis no accepta la manera

de pensar de la junta actual»

- Aquest és el meu desig: arribar a

un moment en que jo pugui viure

amb plenitud en catala; que aquesta
terra tengui aquest idioma per eina

comuna de tothom. I no cree que

aquesta il-Iusió vagi en contra de

ningú ni del castella. L'Estat de que
feim part m'obliga a coneixer

- Aixo et dóna la mesura que vivim

en una situació si més no estranya.
D'una banda, és habitual, és normal

o natural que s'hagi de coneixer el

castella quan la normativa mateixa

Entreviif¡11 81

et diu que la llengua propia de les

Illes Balears és el catalá. Com

quedam? Si una Llei de normalitza

ció lingüística diu que el Govern

fara tot allo possible per fomentar

ne l'ús social, com em poden dir que

és un contrasentit obligar un mestre

a aprendre i saber emprar el catalá?

- De fet, el PP ha presentat al

Congrés una proposició no de lIei

perque cap persona no pugui ser

exclosa o marginada pel fet de

parlar una llengua o l'altra.

- Ens fan entrar en un joc pervers:

podeu emprar la vostra llengua a ca

vostra, reduída a la mínima expres

sió, en una mena de folklorització o

banalització d'una qüestió capital,
com és mantenir la veu d'una

cultura. Quan totes les organitzaci
ons internacionals en reclamen la

protecció, a l'Estat hi ha qui només

vol protegir la seva cultura propia.
No es pot anar pel món defensant la

multiculturalitat o la globalització
de la cultura quan a ca teya poses

pals a les rodes de la normalització.
No tene res en contra del castella,
ans al contrari: hi llegesc i m'im

pressiona la seva literatura. Pero no

conec cap persona castellanoparlant
que em pugui dir aixó mateix de la

literatura pel que fa a la llengua
castellana.

- Us esmentaré una fita d'alló que
ha estat el vostre programa: «EIs

catalanoparlants vivim gairebé
cada dia situacions en que som

discriminats per parlar la nostra

Ilengua.»

- Sí. A l'Administració local no hi

nou,ven
retractilat cie catalegs i revistes

mailings en general
gestió cI'enviaments

'ranqueig cie corresponclencia
manipulació
"ases cie clacles
serveis especials

www.bitel.es/nouvent
nouvent@bitel.es
Villalonga, 45 - 07013 - Palma de Mallorca
Tel. 971 287 100 - 971 287 461
Fax 971 454 298
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ha gaires problemes, pero vés a

comissaria a posar una denúncia,
vés a una caserna de la Guardia

Civil, vés a la Delegació del Go
vern ... , i no parlem d'anar al metge!
Tota persona que s'adreci en catala a

aquestes instancies tindra proble
mes. Per exercir un dret ens trobam
en situacions indesitjables. Pero

quan demanam que aquest dret sigui
extensiu als altres ens titIlen
d'extremistes. És a dir, del fet jo
tengui dret a usar una Ilengua pero
que no hi hagi una correspondencia
en el deure, no en podem dir

bilingüisme.

- Ja hem comentat que alguns
juristes consideren l'article 3 de la
Constitució (el qual estableix el
deure de coneixer el castella i

atorga el dret a emprar-Io) de
dubtosa constitucionalitat, i en

demanen una revisió.

- Molt bé. Mai no m'he negat a la
discussió o al debat, pero hi ha coses

que cauen de l'ase. Si deim que
tenim una Ilengua propia que és
minoritaria i minoritzada i els

poders públics tenen el dret a

potenciar-la i a fer que se n'incre
menti l'ús social, com poden dir que
aixo s 'ha de revisar? Que és, que volen
anul-Iar totes aqueIles cultures que
no s'expressen en castella? És un

interes monopolitzador ... o imperia
lista, i perdó per l'expressió? O

acceptam que hi ha unes cultures

que tenen tot el dret a ser expressa
des o negam aquest dret. No n'hi ha
més. No es pot debatre el nivell

d'aplicació, s'ha d'acceptar que per
exigencia ética o moral o etnográfi
ca o an tropológica aquestes llengües

diferents a la castellana s'han de

protegir, com qualsevol especie
animal. No es tracta de nacionalis
me! Aquests discursos reduccionis
tes em fan urticaria.

sigui acceptada aIs órgans de la
Unió Europea, de manera que la
Generalitat i el Govern espanyol
paguen eIs traductors. Pero és

que la UE també vol reduir l'ús
oficial del castella, amb devers

quatre-cents milions de parlants
arreu del món. Vull dir que la
dinámica no és local, sinó global.
Quina pot ser la re

q esta situa
.

.

- Heu dit que el catalá és llengua
minoritaria, pero, de fet, amb onze

milions de parlants, és considera
da com a minoritzada. I hem vist

hi ha hagut problemes perque



- No sera gens fácil, Pero vull

recordar que si el catalá no és

oficial a Europa és perque el

Govern espanyol no ha fet les

passes que s'hi haurien d'haver

fet, aixó ha de quedar claro I teniu
raó: el catalá no és una llengua

- Parlau, per descomptat,
d'aquests programes en que el

catalá de les Illes es presenta
com una llengua grollera o

inculta.

- S'hi empren tata casta de
barbarismes

(que no sempre
s'han utilitzat)
per fer-ne befa.
Aixó no és

normalitzar

una llengua,
sinó afeblir-Ia.

El gran referent que hauria de ser

IB3 s'ha tornat un esperpent, i

aixó no es pot consentir. Pero no

és just aixo, Allo de la presenta
dora que va demanar a un

entrevistat si volia les preguntes
en castella o en catala i que,

després que aquest mostrás la

seva disponibilitat a utilitzar tots

dos idiomes, la locutora escollís

el castella, és deplorable. I com

«El cotcló no és oficial a

Europa perque el Govern
no hi ha fet les posses»

minoritaria llevat que la compa
rem amb el castella o amb

l'angles. Amb tot, no cree que el

debat hagi d'anar per llengües
petites o llengües grans, sinó per
la sensibilització lingüística: pel
reconeixement que hi ha llen

gües diferents que no poden ser

desiguals. I és moIt facil confon

dre diferencia amb desiguaItat:
les diferencies no s'han de

combatre. I s'ha d'evitar que es

minoritzin encara més aquelles
llengües que no tenen parlants
alts o multimilionaris. Reduir

llengües és reduir conceptes,
«jivaritzar» I'ésser huma.

- Tornem al vostre programa.
Afirmau que hi ha una actitud

bel-ligerant de les administraci

ons públiques envers el catalá.

- Básicarnent del Govern balear,
no de la Delegació del Govern
central. La institució que més
deixa de fer pel catalá (i aquesta
és la manera més flagrant d'anar

contra el catalá) és el Govern de

les Illes Balears. És així de claro
Hi ha una Llei de normalització

lingüística que el2006 compleix
vint anys i mai no s'ha aplicat.

- També hi ha una Llei
d'audiovisual i...

-

...Tenim el cas d'IB3, on sempre
només es parla catalá als informa
tius. Aixó ho fan ben a posta: com

que ningú no entén ni veu eIs

informarius, eIs podem fer en

catalá estándard, La resta o

ridicuIitza o menysprea la llengua.

pot un presentador dir a tot un

senyor director general del

Govern que s'expressi en castella

perque tothom el pugui enten

dre? Aixó és impresentable. Si
consentim aixó, quin grau de

maduresa tenim? IB3 ha de ser

rigorosa amb tots eIs parlants
illencs. Per descomptat que un

mallorquí ha de parlar en

mallorquí i un eivissenc ha de

parlar en eivissene ... , pero han de

ser rigorosos amb el lexic, amb

l'expressió. Ningú no va en

contra que s'emprin les nostres

varian ts als programes.

- Quina ha de ser la presa de

posició d'una OCB del segle XXI

davant una societat del segle
XXI, quan eIs nouvinguts ens

canvien la vida quotidiana? Ha

de ser dura, de resistencia,
d'acolliment?

- Cree que tates tres coses alhora.
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Dura? Més que dura, ferma:

pertanyem a una cultura concreta

que s'expressa en una llengua
concreta; d'aquí no ens ha de

moure ningú. A que aspira l'Obra
Cultural Balear? Que l'ús social

de la llengua sigui el més ampli
possible. I podem ser molt

acollidors: hem de rebre els

nouvinguts com a ciutadans

normals, sense fer-ne distinci

ons, i se'ls ha de dir que aquí hi

ha una llengua i una cultura

própies. AI nouvingut a qui es

nega aquesta realitat no se li fa

cap favor.

- El fet és que una gran majoria
tria aprendre el castella, si no

és que ja el parla.

- Lógicament, els sud-americans,
que conformen una gran massa,
saben que vénen a Espanya i

quina llengua es trobaran; aixo

ens serveix per a tota la resta. Per

desgracia, el catala és poc cone

gut més enllá de l'Estat espanyol
i de Franca, i aquestpre-judici és
mal d'eradicar. Com es pot fer?
Amb informació. Després hi ha
una altra cosa que s'ha de mirar:

qui immigra i per que. Per

desgracia, aquí arriba gent
procedent de parsos amb una

necessitat extrema, i aixo ja és
determinant. A més, empero,
molts d'ells tenen Mallorca com

a destinació de pas, cap a la
Península o cap a Europa. També
hi ha el problema afegit del món
islámic: molts vénen com a

ambaixadors d'una religió, i

alguns imams trenquen d'una
manera absurda totes les feines

que es fan per a la integració. No
és una qüestió faci!! Pero alló

impensable és no fer-hi res.

- Sovint sorpren que no s'expli
qui ais immigrants que apren
dre catalá pot ser una eina

excel·lent per trobar feina.

- De fet, comenca a haver-hi

grups que ja ho han comencat a

entendre, sobretot els

subsaharians, potser perque
vénen de situacions extremes; en

canvi, gairebé no ho fan els

magribins. I és que parlam
d'immigració com d'un tot, i
hauríem de comencar a reconei
xer que no sóniguals un roma

nes i un guinea, posem per cas,

malgrat que tots arribin al mateix
lloc. EIs subsaharians arriben de
si tuacions de conflicte, de
mancances gairebé insuporta
bles. I vénen molt més ben

predisposats, perque alló que els
interessa és trobar una feina que
els permeti enviar doblers a la
seva família. A tall d'exemple, en

el mereat de Santa Maria, tots els

negrets que venen objectes
parlen en catalá: han vist que a

Santa Maria aquesta és la llengua
necessária, És dar que la gent
que arriba als pobles no és part
d'aquell grup de que parlava
abans, el que té les Illes de lloc de

pas. I per aquesta raó, com més

impulsis l'ús social de la llengua,
més immigrants comprendran
que l'han de saber parlar. Com us

deia abans: si no es diu a l'immi

grant quina és la realitat lingüís
tica de les Illes Balears, se l'está

segregant.

- Aixó ens du a una qüestió
important: no és millor assegu
rar les arees on encara es parla
catalá de manera majoritária,
com recomanava recentment

Joan Mir, que fer campanya a

les zones castellanoparlants?

- Aquesta és una qüestió oberta.

J o ho tene bastant dar: de

moment, ens hem de dirigir a

conservar, perque l'assetjament
és gran, i potenciar els llocs on el
catala no s'ha perdut. Aixó,
empero, no vol dir que no hagis
d'anar a fer didáctica a zones on

aixó no és d'aquesta manera. El

que no té sentit és anar, per

exemple, a Punta Balena, perque
cada dia canvien les persones



que hi són. A aquestes terres ignotes
l'únic que s'ha de fer és garantir que
la retolació sigui correcta i que un

catalanoparlant hi pugui ser ates.

- Canviern de tema. Una de les

coses que han sorpres més de la

vostra candidatura és que heu

tractat rnés qüestions internes de

I'OCB que no accions exteriors.

- Jo cree que les hem tractades

igual, bé que en qualque moment sí

que hem donat més atenció a la

situació del funcionament intern de

l'Obra, especialment pel que fa a

l'atenció als socis. És ver, aixó no

obstant, que quantitativament hem

donat més atenció a l'estructura de

l'OCB. Pero és evident que el

nostre patrimoni són els socis, i si

volem una OCB enfortida, que

estigui d'acord amb el segle XXI,
hem de recuperar la massa social.
Per aixo necessitam transparencia
en els comptes i que l'equip profes
sional funcioni ... I per aixo el

president ha de ser, d'una banda, el

representant extem, i de l'altra, ha

de ser el representant dels socis a la

Junta Directiva. Cada vocal s'encar-
,

regara d'una tasca interna i d'una

altra d'externa, amb un coordina

dor (el vicepresident Tomeu Martí)
per cohesionar l'acció. Hi ha molts

de reptes, com ara l'organització
territorial: hi ha moltes revistes que
tenen el paraigües de l'OCB pero
no mantenen contacte amb nosal

tres; les delegacions es queixen
d'un cert abandonament. I el que no

pot passar de cap de les maneres és

que no ens coneguem entre nosal

tres; per aixó en el programa hem

t
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previst trobades regulars d'associats,
perque l'OCB no sigui només alló

que diu la Junta Directiva sinó el

que vol una part considerable dels

socis. No la majoría, sinó una part
considerable: perque es tic conven

cut que una bona part dels socis no

accepta la manera de pensar de la

junta actual. Hi ha d'haver una

unió entre tendencies perque els

socis se sentin dignament represen

tan ts i perque ens mereixem el

suport que várem tenir el dia de les
eleccions. I, per descomptat, hem

de fer-ne de nous.

- Just amb l'hemeroteca mental, us he
de dir que aquesta és la cinquena
vegada en dos anys que he sentit

aixo. Com s'aconsegueixen nous

socis?

- Ara fa un moment n'he aconse

guit un! Bromes a part, per engres
car la gen t has de tenir un bon

programa. Alló que no pots fer és

anar a una persona i dir-li: «Fes

te'n soci ni que sigui per nostálgia.»
Li has d'oferir un futur, i jo cree que
el futur és nostre. És ver que som

pocs i que ens minoritzen iens

castiguen, pero el futur és a les

nostres mans, i jo vull un futur en

catalá. Si aconseguim que habitual

ment parlem en mallorquí i pensem
en mallorquí, ho aconseguirem. No

hem d'enganar ningú, com no hem

de tenir cap complex: no tan sols

necessitam la teva aportació
económica, sinó el teu suporto

- Un altre tema destacat del

vostre programa és l'enfortirnent

del teixit associatiu de I'OCB:

• Planols Iopográfícs
· Mesuraments
· Replanreigs

• Fotografies aedes
· Verricals
· Panorárniques

• Publicirat aeria
• Peritatges
• Valoracions
• Projectes agrícoles
• Estudis mediambientals

Pla�a Ro elló, .fA, 3r - Tel. 971 72 33 56 fax 971 71 89 O I

WWW.CSIOp.org E-mail: CSIOP@ estop.org



Omnium, Acció Cultural...
- No és un tema fácil, pero ens hi

haurem de posar. Cree que les

entitats a favor de la llengua a les
terres catalanes hem de fer un

front comú, perque compartim
les mateixes preocupacions,
perque tenim un objectiu
comú ... , i molts problemes en

comú. Ja hem comencat a tenir

contactes, i a la Nit de la Cultura

(22 de desembre) haurem de

veure com continuen. Rem de

Iluitar contra un prejudici molt

greu, que és aquest menyspreu

pel catalanisme.

- Es confon catalanisme polític
amb unitat lingüística?

- Evidentment. I és una confusió
interessada: quan un conserva

dor et diu catalanista no vol dir

que estas a favor d'una cultura,
sinó a favor d'una unitat política.
I l'Obra Cultural Balear no pot
defensar el catalanisme político
lndividualment, cada soci de

l'OCB té les seves idees políti
ques, i l'OCB ho ha d'acceptar;
ha de valorar tots els camins que

duguin a la formulació que ja
hem dit: que puguem viure en

catala.

- També heu fet una crida

perque altres ONG, d'interes
sos diferents ais de l'Obra,
estableixin projectes comuns.

Aixó pot tenir derives indesitja
bies, com la dissolució del

missatge. N'és un bon exemple
el que varen ser eis programes
polítics deis partits que integra
ven el Pacte de Progrés, que

arriba a ser el mateix havent

partit de premisses diferents.

- És ver que s'ha d'anar molt
alerta. Durant uns anys hi va

haver una plataforma molt

amplia amb l'únic clam de

l'autogovern. Aquest és el

missatge que s'ha de recuperar, i
el de la recuperació de la cultura.
I hauríem d'engrescar totes les

entitats que puguem a fer-ho
valer. No és tan sols el missatge
de l'OCB. Volem una reunió

primera amb totes aquelles
entitats que, d'una manera o de

l'altra, han col-laborat amb

nosaltres. Aixó és capital. Rem
de tornar a parlar amb sindicats i

organitzacions empresarials,
amb associacions veínals ... I

crear una nova plataforma que

tengui com a base aquest autogo
verno

- No us preocupa que l'OCB es

pugui veure obligada a acceptar
premisses que no són les
seves?

- De vegades s'ha criticat que
l'OCB es fica en política; pero jo
els dic que quan els polítics es

dediquin de bon de veres a fer

cultura, ja em preocuparé
d'aquest terna. Si jo em veig
obligat a fer coses perque no les

fan els polítics, ja em va bé que
m'acusin de fer política.

- La pregunta és obligada: i que
fa l'Obra que no facin eis

polítics?

- Cohesionar, crear discurs ... des
d'una posició molt clara i

diáfana: no em mou cap altre

interes que l'interes de servei al

nostre país. Pel meu carrec no

cobraré ni una pesseta; en

qualsevol altre eas no l'hauria

acceptat.
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Només falten dotze

mesos perque acabin

les obres del teatre més

emblernótic de Palma,
després d'un polernic i

lIarg tremit

El 2005 no ha estat un mal any

per al Teatre Principal de

Palma. No ha estat dolent, si es

té en compte que el mes de

gener s'iniciaren les obres que

a principis de l'any que ve

(2007) haurien de posar fi a sis

anys de tancament d'un edifici

historie de Ciutat, inaugurat el

1860. El28 de febrer de 2001,
amb la representació de

Mefistofil, la instal-Iació tanca

va portes per portar endavant

una reforma que, aparentment,
semblava molt més senzilla.

Pero el camí estava plegat
d'obstacles. El primer foren les

diferencies existents entre eIs

departamen ts de CuI tura i de

Patrimoni del Consell (en
mans llavors de PSM i UM)
sobre com s'havia d'adaptar el

nou projecte al planejament
urbanístic existent i si havia de

comportar o no una modifica

ció del PIa general. Després, la

complicada tramitació legal. A

mitjan 2004, encara no es tenia

la llicencia d'activitats, neces

saria per obtenir la d'obres.

Cada 28 de febrer, l'Associació
d'Amics de I'Ópera organitza
un acte a la Rambla per recor

dar el tancament del teatre.

El projecte de reforma ha estat

realitzat per l'arquitecte Felipe
Delgado, que durant l'etapa a la

presidencia del Consell de Joan

Verger (PP) ja s'havia encarre

gat de dissenyar algun projecte
d'intervenció que acaba per no

aplicar-se. També ha duit
endavant les reformes del

Teatro de la Zarzuela i del
Maria Guerrero a Madrid. La
voluntat expressada per l'arqui
tecte és tornar al PrincipalIa
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imatge que tenia abans de 1932,
quan el teatre patí una reforma

per adaptar-lo a un nou ús: el

de cinema. Aquesta obra
historicista també conviu, pero,
amb un enorme canvi de la

imatge exterior de l'immoble.

Un cub, que permetrá augmen

tar l'escenari del teatre, que

passara de 14 a 25 metres

d'alcaria, suposa una modifica

ció considerable de la imatge
tradicional, d'estil neoclassic,
que caracteritza l'edifici.

Segons defensa Delgado, la

solució ha estat similar a

l'aplicada a altres instal'

lacions, com el Liceu de

Barcelona, i perrnetrá instal-Iar

maquinaria moderna -l'escena

ri sera mobil- i donar capacitat
al Principal per acollir muntat

ges més ambiciosos. Lacústica

dellloc sera bona, tenint en

compte que l'escenari ha

d'acollir en condicions tant

representacions d'opera i

sarsuela, com actuacions deIs
cors de la fundació, i també

obres de teatre.

Alguns deIs partits de l'oposi
ció municipal (PSOE i EU) i

associacions com ARCA s'han

unit a les reticencies expressa

des pels veíns sobre el projec
te. EI secretari d'ARCA, J oan

Pascual, opina a Diario de

Mallorca que el cub «suposa
una agressió desproporcionada
contra l'edifici, un element

que trenca per complet l'equi
libri de la facana» i que, a més

a més, suposava un «greuge

comparatiu, perque a cap
eiu tada se li permetria una

obra d'aquestes característi

ques en un edifici que ha estat
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catalogat bé d'interes cultural.

LAdmínistració, canviant les
seves própies normes per conve

niencia, modifica el PIa general
per donar el seu vistiplau al

proiecte». EU, per la seva banda,
creia que «es podria haver trobat
una solució més harmoniosa» i el
PSOE es manifesta «esceptic» per
l'aposta feta.
La reforma costa 14,4 milions

d'euros euns 2.400 milions de

pessetes), adjudicada a una unió

d'empreses formada per Dragados
i Melchor Mascaró, i s'inicia el

gener de 2005 amb el compromís
de finalitzar la intervenció en un

termini de 24 mesos. La capacitat
d'acollida d'espectadors es redu

eix, i passa de 1.185 a 1.050 buta

ques, tot i que es crea un segon

escenari, amb una sala amb

capacitat per a un centenar

d'espectadors, on es tornara a

col, locar part de la maquinaria i
del vell decorat del Principal, i

que servirá com a lloc per assajar i

per organitzar funcions infan tils,
entre altres usos. EIs treballs han
indas el desmuntatge i la restau

ració de les pintures de la cúpula
del teatre, fetes pel francés Felix

Cagé al segle XIX. També es

�
I
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recuperara la tercera fila de

llotges perduda en la reforma
de 1932, es posara un nou

sistema d'il-Iuminació, s'acon-

seguirá habilitar de nou

l'antiga sala de tertúlies (que es

podrá utilitzar com a sala de

conferencies) i, en general,

s'augmentará en un 30 per cent

la superfície utilitzable del

Principal, que passará de 7.100
a 9.036 metres quadrats.
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DE MUNTANYA,
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I ESCALADA

Tequipam per a I'aventura
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Opinions
La remodelació del Teatre La
remodelació del Teatre Principal
suposa, segons reconeixen els
seus responsables, un dels

projectes estrella del Departa
ment de CuItura del Consell en

aquesta legislatura. La consellera

Delea Mulet espera que després
de la reforma el Principal «no

deixará de ser el que ha estat

sempre, un referent cultural per
a Palma i per a tot Mallorca».
Mulet assenyala a EL MIRALL que
és obvi que «una vegada que

s'hagi obert de nou el teatre, tota

la programació de la fundació i

tots els actes que s'hi facin
tindran encara molta més
ressonáncia». La consellera
descriu que ja s'ha acabat la
restauració de les pintures de

Cagé i els treballs que es realit
zen en un dels laterals de

l'edifici, a la zona dels vestidors,
«i durant els propers mesos, la
feina important sera cobrir el

teatre -ara mateix esta sense

sostre- i acabar la reforma per
dins del Principal».
Assegura que «s'está molt al
damunt de com evolucionen les

obres, se segueix el calendari

previst» perque puguin estar

llestes a temps. De fet, Mulet
assegura que «ja es fa feina per
dur endavant la programació
d'activitats del2007 a la funda
ció». La reforma del Principal
suposa l'obra amb més pressu
post del Departament de Cultura
del Consell de Mallorca i, potser,
la més important, «tot i que es

fan més inversions, encara que
no se'n parli», amb referencia a

qüestions com la remodelació
del Centre CuItural de La

Misericordia, que es completa
des de fa anys. En tot cas, matisa

que a principis de gener esta

prevista una altra de les reunions
amb l'arquitecte que dirigeix les

operacions al Principal, «igual
com es fa amb la resta d'impli
cats en aquest projecte, per

assegurar-ne l'exit».

Una histiria que cOlOen�a COlO a
Casa de les COlOedies

El Teatre Principal té una

historia ultracentenaria
abans de la inauguració de
l'edifici actual, el 1860. Es
considera un referent de
la Casa de les Comedies,
inaugurada el 1667.Abans
s'havia reunit una junta
de teólegs per decidir si
era lícita la representació
de comedies. Aquest teatre

s'havia ubicat en un

terreny cedit pel paborde
de la Seu, «un trast d'hort
derruít o corral que era

una pesquera [ ... ] a la

placeta darrere del Sant
Ofici [ ... ] consecutiu amb
lo pla del Carme», Ledifi
ei seria, durant la Guerra
de Successió, quarter de
les forces borbóniques,
cosa que indica que durant
molt de temps les seves

funcions no varen ser

precisament artístiques.
La historia segueix amb
un nou teatre, el Teatro de
la Princesa, inaugurat el
mes de novembre de 1857,
amb l'assistencia de la
reina Isabel II. Pero

aquest edifici dura poco

Després d'una representa
ció de Macbeth, el juny de

l'any següent el teatre es

crema. EIs danys són tan

considerables que s'ha de
construir un edifici nou,
també amb decorats del

parisenc Felix Cagé, que
torna a Palma per fer la

feina, i s'estrena el14 de
setembre de 1870 amb
l'obraLa campana de la

Almudaina, i el nom de
Teatro del Príncipe de
Asturias. La revolució de
1868 implica el canvi de
nom per Teatro Principal.
EI1932 s'hi fa una gran

reforma perque també

pogués acolIir sessions de

cinema, pero no sera
l'única. Abans, el 1895,
Ricardo Anckerman
s'havia encarregat d'un
bell relleu a la facana,
amb una imatge que
representa unes muses

abracant-se. El 1975 es

reforma la zona de l'audi
tori i dels camerinos. Es
també un any important,
perque es recupera la

gestió pública del teatre.

El 1980 passa a dependre
del ConselI i se'n norma

litza el nomo El 1987 es

reforma la fossa de l'or

questra i el trespol de

l'escenari, i entre 1996 i
1999 encara s'hi faran més

treballs, entre els quals hi
ha supressió de barreres

arquitectóniques i la
renovació dels seients de
la platea i de les llotges. El

Consell de Mallorca, el
mes de desembre del 2000,
pocs mesos abans de
tancar l'edifici, aprová la
creació d'una fundació

per gestionar el Teatre

Principal.
La Fundació Teatre

Principal, durant el

tancament, ha continuat
amb les activitats, i ha

aprofitat altres espais, com

el Teatre Xesc Forteza, el

Municipal de Palma o

l'auditori del Conservatori

Superior de Música i
Dansa de les Balears. El 30
de desembre de 2006

finalitza una nova convo

catoria del seu premi de
textos dramatics originals,
un dels únics premis de
narrativa teatral que es

concedeixen a Palma.



 



 



Malauradament, cal no oblidar al

mateix temps que massa sovint una

cosa és la teoria i un altra de dife

rent la practica. Així, mentre que es

continuen aixecant aírats debats
en tre defensors i detractors, cada

vegada que s'aproven mesures

d'impulsar polítiques i prendre
mesures per frenar aquestes formes

de desigualtat, la DIE ha desenvolu

pat diverses accions, entre les quals
destaca la posada en marxa de

l'Observatori per a la Igualtat de la

Universitat de les Illes Balears, creat

el mes de

gener de

2004i

financat per
la DIE i per
l'Institut de

Serveis
Socials i

«En el cos de les persones amb

discapacitat podem dir que la
, . ,

seva presencia es encara poca»

d'acció positiva per donar suport a

les dones o a certs col-lectius -com

ara les persones amb discapacitats o

les que es troben en rise d'exclusió

social-la realitat posa en relleu que
encara no som tots diferents i iguals
alhora. Manca demanar-se quantes
dones hi ha dirigint un banc,
quantes persones amb discapacitat
exerceixen la medicina o represen
tants de minories etniques lideren

institucions públiques, per citar tan

sols uns quants exemples.
De fet, fins i to t en el eas dels parsos
on e! sistema d'educació superior és

més universalitzat hi ha formes de

desigualtat social que exclouen
determinats sectors de la població
de la formació superior. Així, la

baixa presencia de dones en deter

minades titulacions, l'exclusió de

minories etniques i religioses, la

marginació per factors socials i
culturals o les barreres amb les quals
s'han d'enfrontar les persones

discapacitades posen de manifest la

desigualtat d'oportunitats en l'accés
a la formació universitaria.

En aquest mare i amb la intenció

Esportius de Mallorca.

Alllarg d'una entrevista, la seva

directora, la psicóloga Esperanca
Bosch, explica quins són els objec
tius i les aportacions que es prete
nen assolir des de l'Observatori per
a la Igualtat.

- Som iguals? ... Som diferents?

- Ambdues coses són ben certes. Per

descomptat que totes les persones
S0111 diferents en les nostres indivi

dualitats i característiques específi
ques, pero totes hauríem de ser

iguals en drets i oportunitats i,
desgraciadament, aixó no és avui

per avui una realitat.

- �Observatori per a la Igualtat de
la UIB se centra en dos col-lectius

específics: persones amb

discapacitats i en rise d'exclusió

social, de forma específica, i de
manera transversal aborda la

perspectiva de genere. Quins
d'aquests col-Iectius heu detectat

que se 'n du la pitjor part en el món
universitari?

- Aquesta és una pregunta que
encara no podem respondre. El

nostre observatori neix amb l'objec
tiu de coneixer la realitat de la

nostra universitat des d'aquestes tres

perspectives per tal de detectar-hi

possibles desigualtats i, en e! seu eas,

impulsar la creació de mecanismes

correctors.

La primera evidencia que várem

tenir és precisament la dificultat per
accedir a les dades. Així, una de les

principals conclusions de! nostre

primer informe va ser la necessitat

de recollir més informació, ja que, si

bé hi ha bastan ts de dades desagre
gades per genere i també relatives a

les persones amb discapacitat, ens

en mancaven moltes altres per

poder fer un diagnóstic exhaustiu.

- A més, cal matisar que la recolli

da de informació que feis inclou

totes les persones que fan feina a

la UIB, tant les que pertanyen al

cos de docents, d'administració i

de serveis, com al cens que
conforma l'alumnat. Quina és la

situació que hi heu detectat?

- En termes generals podem dir el

següent: des d'una perspectiva de

genere, podem dir que hem detectat
la presencia d'una important
segregació tant horitzontal com

vertical. És a dir, les dones es con

centren en certs estudis o sectors

(departaments o llocs de feina) i els
homes en uns altres (segregació
horitzontal), i mentre que les dones
són molt més presents als llocs més

baixos dels escalafons, són molts més

els homes que ocupen els llocs més

alts (segregació vertical).

�mbat
Llibres
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En el eas de les persones amb

discapacitat podem dir que la
seva presencia és encara poca en

els diferents collectius analitzats.

Per tant, en aquests dos aspectes
la situació en la nostra universi
tat no difereix gaire de la situació
en la nostra societat.

- Aquesta iniciativa es presen
ta sota la manifestació explícita
de voler fugir d'un model
d'universitat elitista i transfor
mar-la en una universitat
oberta al conjunt de la societat.
En quins aspectes considerau

que aquesta iniciativa es pot

convertir en una eina per
assolir aquest canvi de model?

- Com ja hem comentat, l'objec
tiu del nostre observatori és
detectar possibles situacions de

desigualtat i impulsar-ne la
correcció. En aquest sentit,
l'Observatori per a la Igualtat ha
de tenir sobretot una labor de
dinamització del canvi.

- Tot i que l'Observatori per a la

Igualtat que dirigiu esta circum

serit a l'árnbit de la Universitat,
considerau que s'allunyen
gaire les diferencies que poden
patir eIs col-lectius subjectes

d'estudi vinculats a la Universi
tat respecte d'altres ámbits de
la societat?

- Les dades recollides fins ara

mostren, com ja avancen altres

estudis sobre el tema fets tant a

Europa com a la resta de l'Estat

espanyol, que les possibles
situacions de desigualtat que
podem trobar en l'ámbit univer
sitari no difereixen gaire de les

que podem trobar en la resta de
la societat.

- D'enea que es posa en marxa,
l'Observatori ha presentat un

primer informe. Quina és la

I.Roldan
el Eusebi Estada, 66 - 68
07004 Palma de Mallorca
Tlf. 971 763666 - Fax 971 763667
Internet: http://www.roldan.es
e-mail: roldanib@roldan.es
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dada més sorprenent de les que
s'han recollit fins ara?

- Probablement el que més ens va

sorprendre no és una dada en si

mateixa sinó precisament la dificultat

per accedir a algunes d'aquestes dades.

várem mantenir reunions amb

representants de diferents serveis

i organismes per suggerir la

recopilació d'aquestes dades i hi

várern trobar una resposta molt

positiva. Fruit d'aquest resposta
ha sorgit la possibilitat de dispo-

sar de tota

aquesta
informació

comple
mentaria

que podrem
incorporar
en el nostre

«La nostra universitat no

difereix molt de la situació a la

nostra. societat»

- Ara treballau en el segon infor

me. Ens podeu avancar alguna
variació significativa entre

ambdós?

- Molt relacionat amb l'anterior,
la major variació que trobarem en

el segon informe sera precisamen t

la possibilitat d'aportar informa

ció que no varern poder recopilar
l'any passat. En aquest sentit, hem

de dir que en molts de casos es

tractava de dades que hi eren pero
que, per diferents motius, no eren

accessibles. Per tal de complir
amb eIs nostres objectius, després
de finalitzar el primer informe

segon informe.

- Les Illes Balears són una

comunitat autonoma on es regis
tra un percentatge significatiu de

fracás escolar i d'abandonament

deIs estudis, per tant no tothom té

l'oportunitat d'arribar a la univer

sitat per culminar la seva forma

ció. Heu previst traslladar aquesta
experiencia a altres ámbits

educatius més elementals?

- De fet, l'Observatori té com un

deIs seus objectius finals assolir la

plena iguaItat d'oportunitats pel que
fa a l'accés a la universitat de tot

LUBRES DE TOTS
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CATALANS

LUBRES INFANTILS
I JUGUETES

LUBRES DE TEXT

DISCOS I CASSSETTES

SERVEI
DE LUBRES
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Te/. 71 3821

07002 Palma (Mallorca)
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l'alumnat sense distincions de cap

tipus.
Evidentment, per tal de complir
amb aquest objectiu és necessari, no

tan soIs observar i suggerir, sinó

també treballar tant en contacte

amb altres instancies de la UIE com

amb el professorat d'altres nivells

educatius. Algunes d'aquestes
accions les hem comencades a

desenvolupar ja durant aquest any i

d'altres estan entre sls nostres

projectes a curt i mitia termini.

Entre aquestes accions destaca molt

especialment la col·laboració amb el

Programa d'orientació i transició a

la universitat (POTU). Aquest
programa té entre eIs seus objectius
identificar mancances i aspectes
millorables en tots eIs temes relacio

nats amb l'orientació i la transició a

la universitat. Arnés s'encarrega de

dissenyar i realitzar programes i

activitats relacionats amb la capta
ció i l'acolliment d'alumnes a la
universitat.

- Al mateix temps, no es pot
oblidar que l'alumnat universitari

s'incorporará tard o d'hora en el

mereat laboral. Quina contribució

preveis que pot tenir la posada en
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marxa d'aquest observatori en

favor de contribuir a garantir la

igualtat d'oportunitats?

Un altre dels objectius finals del

nostre observatori és assolir la

plena igualtat d'oportunitats de
tot el nostre alumnat en la seva

posterior inserció sociolaboral.
També en aquest eas es tracta

d'un objectiu que requereix
necessáriarnent de l'actuació
d'altres instancies.

En aquest sentit, recentment

s'han iniciat les gestions encami
nades a crear l'Observatori

Ocupacional dels Titulats i
Titulades de la UIE i des del

comencament s'han fixat

mecanismes de col-laboració
entre ambdós observatoris per tal

de fer que la igualtat d'oportuni
tats sigui un dels principis rectors

en l'análisi de la incorporació de

l'alumnat titulat a la UIE en el
mereat de feina.

- Entre les funcions de l'Obser

vatori per a la Igualtat s'apunta

la intenció de formular propos
tes per millorar eIs indicadors i
eIs sistemes de recollida de

dades, a més de proposar
actuacions que tendeixin a

millorar la situació deIs col'
lectius abans esmentats.

Quines aportacions heu formu
lat en aquest sentit?

- D'una banda, pel que fa a la

recollida de dades, com ja hem

comentat hem fet tot un seguit de

gestions per recopilar dades que
si bé hi eren no eren accessibles.

"Encara queden botigues"
CA�� pO�Ar fLoTe�
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Igualment, hem suggerit la

recollida d'altres dades quanti
tatives que permetran compro
var alguns aspectes deIs dife
rents col-Iectius objecte de les

nostres actuacions. Alguns
aspectes d'aquesta actuació han

- Ara per ara, aquesta experien
cia es desenvolupa a altres

indrets de l'Estat espanyol o de

la Unió Europea? I si és així,
s'ha establert algun mecanisme

de coHaboració?

«L'clurnnot omb discopoci
tot és lo qüestió més

desenvolupodo o l'Estot»

quedat ja recollits en eIs fulls

de matrícula per a aquest curs i

d'altres es recolliran en el

propero
De l'altra, hem comencat
aquest curs una feina que per
nosaltres és particularment

important i és la recollida de

dades qualitatives. Es a dir, les

estadístiques i eIs percentatges
ens ajuden a coneixer la situa

ció, pero hi ha aItres eines

(grups de discussió, entrevistes,
etc.) que ens podran ajudar a

coneixer les impressions, les

raons, les motivacions de les

persones implicades i, per tant,

poden ser tant o més importants
per fer bé la nostra feina.

Quan t a actuacions, a més de

establir mecanismes de col·

laboració amb diferents instan

cies de la UIB, hem comencat a

donar a coneixer I'existencia

de l'Observatori i eIs seus

objectius tant dins com fora de

la Universitat, a més de treba
llar en l'elaboració de noves

propostes d'actuació.

- La Universi
tat Complu
tense de

Madrid té des

d'aquest
mateix any una

oficina per a la

iguaItat i la Universitat
d'Extremadura també té un

servei similar des de fa un parell
d'anys.
En materia de genere, la Univer

sitat Politécnica de Catalunya
desenvolupa el Programa Dona

per atreure alumnes dones a

estudis tradicionalment moIt

masculinitzats, com ara les

enginyeries.
Pero, sense cap dubte, és

l'atenció a l'alumnat amb

discapacitat la qüestió més

desenvolupada a l'Estat. Així, si
ens referim a les universitats

espanyoles, són ja nombroses

les experiencies que avalen la

necessitat de crear programes i

serveis d'atenció a estudiants

amb necessitats especials. Cal
destacar el treball que es du a

terme a totes les universitats

que estan dins la xarxa de
l'Institut joan Lluís Vives. En

són un exemple: el PIUNE

(Programa d'integració d'uni

versitaris amb necessitats

especials) de la Universitat

Brodats de Ma{{orca

Entrev.&1241
Autónoma de Barcelona; el

Servei d'Orientació Académica i

Professional de la Universitat

Jaume I de Castelló; el Programa
d'integració d'estudiants univer

sitaris amb discapacitats físiques
i sensorials de la Universitat de

Valencia; l'Estudi General; el

Servei de la Universitat
d'Alacant; etc.

AItres programes que podem
destacar arreu de l'Estat són: el

Programa d'ajuda a estudiants

discapacitats (PAED) de la

Universitat Complutense de

Madrid, un programa conveni de

la Junta d'Extremadura i la

Universitat d'Extremadura, el

Programa d'atenció a l'universi
tari amb discapacitat de la

Universitat de Salamanca, etc.

La principal especificat del

nostre observatori és el fet de

tenir eIs tres árnbits d'actuació

que comentam, dos de més

específics, el de les persones amb

discapacitat i el de les persones

que pertanyen a grups desafavo
rits socialment i/o en rise
d'exclusió social, i un de trans

versal, el del genere.

- Arribara el moment en que no

hi haurá professions feminitza

des, sostres de vidre, activitats
només reservades a col-lectius

que no presentin
discapacitats ... ?

- Aquest seria el nostre desig i és

l'objectiu de la nostra feina, pero
si hem de ser realistes hem de dir

que ara per ara aquest moment

esta encara lluny d'arribar.



BASES
I. La Fundació Guillem Cifre de Colonya convoca

la vint-i-cinquena edició del Premi de Narrativa
Infantil i Juvenil "Guillem Cifre de Colonya", en

lIengua catalana, destinat a premiar una novel-la
sobre tema lIiure per servir de lectura a infants
i joves de 8 a 12 anys d'edat.

II. Podran concórrer al premi tots eis autors que ho

desitgin, sempre que I'obra estiqui escrita en

catalá i sigui inédita.

III. Eis escriptors que vulgin participar-hi hauran
d'enviar eis seus originals, escrits en lIengua
catalana, d'una extensió entre el 60 i 80 fulls a

doble espai, per una sola cara i per quatriplicat
a: COLONYA Fundació Guillem Cifre, Placa Major,
7 - 07460 Pollenca (Mallorca), abans del dia 31
de mare de 2006 amb la indicació: Premi de
Narrativa Infantil i Juvenil "Guillem Cifre de

Colonya".

IV. Les obres que participin al concurs podran
presentar-se directament firmades per I'autor

(indicant nom, lllnatqes. adreca, telefon) o sota

pseudónlrn, figurant, en aquest cas, les dades
personals abans dites en sobre a parto

V. EI Jurat sera format per: Josep Ma Aloy, Ramon

Bassa, Miquel Rayó i Lara Toro.

VI. El veredicte es fará públic en el transcurs d'un
acte literari, la data i el programa del qual
s'anunciara oportunament.

VII. Eis originals podran ésser retirats de COLONYA
Caixa d'Estalvis de Pollenca durant eis trenta
dies següents a la proclamació del veredicte.

VIII.L'obra guanyadora del Premi Guillem Cifre de

Colonya sera publicada per I'editorial La Galera.

IX. La quantia del Premi sera de 6.000 Euros, un

tere deis quals s'entregaran al guanyador a

compte de drets d'autor.

X. La presentació d'originals a aquest Premi su posa
la plena acceptació de les bases. En qualsevol
cas, la Fundació Guillem Cifre de Colonya resoldra
les clrcurnstáncies no previstes en elles.
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non li serviri I'inglese
MONTSERRAT GONZÁLEZ I PUlG

Avaneada la legislatura més enlla de

l'equador, ben pocs dubtes ens han

de quedar sobre les intencions que

el Consolat de Mar té envers el

catalá, com a llengua patrimonial de

les Illes Balears: humiliar-Io,
domesticar-lo -en el doble sentit del

terme- i, finalment, aconseguir que
la societat torni a aquella epoca felic
i enyorada en que el castella era

l'idioma comú dels quefers públics.
Menys maldecaps per a tothom: per
aIs forasters, per aIs empresaris, per

a les forces de seguretat ...

[ust un canvi mostraria diferencies

respecte d'aquells anys daurats:
l'Administració i l'escola garantiri
en ara la pervivencia -fossilitzada,
pero real- d'aquest idioma que

parlam alllevant per empipar la

resta d'Espanya. I si a més el

disgregam en variants regionals,
millor que millor.
Ara el nostre líder ha assegurat (per
boca deIs seus grans servidors: el

sempre fideI Francesc Fiol i aquest

llancador de globus sonda que és El

MundollilDia de Baleares) que el

Govern estudia reduir eIs horaris de

castella i catalá a les escoles per
incrementar eIs d'angles, Vagi per
endavant que cap persona
mínimament assenyada no protesta
ra perque es vulgui millorar l'aten

ció dispensada a la llengua de

comunicació hegemónica a l'Occi

dent, una altra cosa és que aquesta
atenció es prengui a compte de les

dues llengües oficials. Per entendre

la jugada en tota la seva profunditat,
hem de pensar que potser es poden
minvar sense cap entrebanc les
hores dedicades a l'espanyol: fins i
tot en aquells centres on la major
part de l'horari lectiu és ocupat pel
catalá, l'alumnat canvia de llengua

tan prest com surt de les aules, per

consternació de professorat i

sociolingüistes. En altres paraules:
la dominació del castella aIs nostres

carrers és tan forta que la funció

deIs centres educatius ha de ser més

la de corregir els defectes deIs

parlants (aplicar l'ortografia i la

sintaxi estándard a un discurs ja
existent) que no la d'ensenyar la

llengua. No és aquest el cas del

catalá, per raons quantitatives
evidents. Per aixó, davallar el

nombre d'hores que hi dedicam

difícilment afectara el coneixement

de castella del nostre alumnat; en

canvi, pot afectar -i ho fara, no en

tingueu cap dubte-Testándard del

catalá illene. Es podria argumentar

que hi ha una solució ben senzilla

que evitaria aquests entrebancs:

incrementar les hores de catalá tant

com d'angles. Lamentablement,
aixó és poc menys que impossible.
Quan el Govern central del PP

volgué augmentar el nombre

d'hores lectives de materies com les

matemátiques (o el castella, ja que
hi som), les comunitats autónomes

que tenen una llengua propia
hagueren de recordar que els seus

horaris lectius ja fregaven alló

inadmissible, ates que, a les hores
establertes a ciutats com Madrid o

Segóvia, s'havien d'afegir les que
nosaltres hem de menester per a les
nostres llengües i cultures. Bastants
hores més. Sembla que els actuals

inquilins del Consolat se n'han

temut, que no poden forcar molt
més la maquinaria escolar si no és
en el cas de les activitats
extraescolars. En cap moment,

empero, no han considerat pública
ment la possibilitat d'aconseguir
l'augment desitjat en eIs coneixe-

ments de llengua anglesa per

aquesta via.

I no ho faran. Com saben molts

pares i mares d'alumnes, aquesta
oferta extraescolar suposa uns redi ts

magnífics per aIs centres educatius

concertats: ni el Govern estaria

disposat a sufragar-la íntegrament
en el eas deIs col-legis privats ni

aquests acceptarien que les mateixes

llicons s'oferissin per davall del

preu de cost en eIs centres públics.
Ha estat aleshores quan qualque
geni (d'aquests que per desgracia ens

sobren) ha trobat l'oportunitat de

fer dissabte i de dormir a la vegada.
Reduirem el coneixement del catalá

estándard, mantindrem el de

castella i incrementarem el d'angles,
Una jugada quasi perfecta, a l'aguait
que FERE (la principal patronal de

centres privats concertats amb

l'Administració pública) digui la

seva. Pero, segons algunes fon ts

consultades, no tothom veu amb

bons ulls aquesta maniobra, precisa
ment per la mateixa raó que no

acceptarien la universalització de

l'anglés com a materia extraescolar:

perque un increment d'hores en

horari lectiu suposaria un decrement

en el nombre d'alumnes que dema

narien aquesta opció després de la

darrera campana. Ben possiblement
ha estat aquest el motiu pel qual
després no se n'hagi tornat a sentir

parlar, d'aquest globus sonda. O no.

Ara com ara, de poc li ha de servir

l'angles al Govern el dia del judici,
il giorno della fine a que feia referen

cia el títol d'aquest article, cedit per
Franco Battiato. O no? O, com és

habitual, el PP incloura la proposta
en el seu programa electoral per al

2007, com ja va incloure la gratuítat
deIs llibres de text el2003?
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II Covern no compleix eis compromisos

eIS de novembre de 1992,
reconeix les llengües així
definides com a expressió de

riquesa cultural i compromet
eIs estats signants a fer possible
l'ensenyament, en tot o en part,
en la llengua reconeguda com a

regional o minoritaria d'un
territori i també a poder usar

aquestes llengües en l'adminis

tració, la justícia i eIs mitjans
de comunicació, entre altres
ámbits. No solament s'han
dedicat a la qüestió de la

protecció de les llengües, sinó

que han treballat en el camp de
la didáctica de l'ensenyament
de primeres i segones llengües i
a partir deIs estudis que ha fet
el Consell d'Europa han sortit
metodes d'ensenyament del
nivellllindar de segones

llengües a partir d'un enfoca
ment comunicatiu, com eIs que
han pogut coneixer les perso
nes que han anat a classe de
catalá tenint com a llengua
materna una llengua diferent.
Recordem un meto de conegut
que es va impartir també per
TV3, com va ser el Digui!
Digui!
La Carta insta eIs signants a

facilitar i promoure la coopera
ció transfron terera i
interterri torial en tre les admi
nistracions en el territori de les

quals s'utilitza la mateixa

llengua d'una manera idéntica
o similar. Aquesta Carta euro

pea va ser signada pel Govern

espanyol el 1992 i l'instrument
de ratificació va ser dipositat al
Consell d'Europa el 9 d'abril de
2001. �1 d'agost d'aquest mateix

any va entrar en vigor aquí.
Per constatar que tots eIs estats

de l'lstat amb el CORsell d'luropa
NEliS SANT.4NER

'O
e_

C
e_

a.
O

El Consell d'Europa és un

organisme fundat per 10 parsos
europeus el 1949 i l'Estat

espanyoI en va passar a formar

part el 1977. Actualment, esta

integrat per 46 estats. Entre eIs

seus organismes hi ha un

Comite de Ministres, del qual
formen part tots eIs ministres

d'Afers Exteriors deIs parsos
que el formen i un ambaixador

és el represen tant permanen t

en aquest organisme. També hi

ha una Assemblea Parlamenta
ria a la qualI'Estat espanyol hi

té una delegació de 12 represen
tants i 12 suplents; igualment té
el mateix nombre de represen
tants en eI Congrés de Poders
Locals i Regionals d'Europa.
Lany passat el seu pressupost
va ser de més de 180 milions
d'euros i l'Estat hi va

contribuir amb més de 10.
El principal objectiu de l'orga
nització és promoure la demo

cracia, eIs drets humans i l'estat
de dret, així com la recerca de

respostes comunes aIs desafia
ments polítics, socials, cultu
rals i jurídics deIs seus estats

membres. Entre eIs drets
humans que ha de respectar un

país que vol ser democrátic

ocupen un lloc de privilegi les

llengües i les cultures minorita
ries d'un estat, d'aquí que el
Consell d'Europa hagi adoptat
la Carta europea de les llengües
regionals o minori taries, per
protegir i promoure aquestes
llengües, element vital del
nostre ric llegat lingüístic i
cultural.
La Carta europea de les llen
gües regionals o minori táries,
aprovada peI Consell d'Europa
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que en formen part compleixen
les lleis i els compromisos
corresponents, un Comite
d'Experts s'encarrega de fer la
comprovació corresponent a

partir de les informacions que
rep del estats mateixos i de les
seves investigacions. Després
aquest grup d'experts elabora i
envia el seu informe i les
indicacions corresponents dels

incompliments i fa les recoma

nacions oportunes.
Des d'Estrasburg, el21 de
setembre d'enguany s'ha rebut
l'Informe corresponent sobre

l'aplicació de la Carta a l'Estat

espanyol, i encara que també
dóna fe dels compliments que
realitza l'Estat, comparat amb
altres paísos, també hi explicita
mol tes mancances. Com que
resulta que coincideixen amb
les que ha denunciat I'STEI-i
des de fa molts d'anys, com que
no fan més que donar la raó a

les mesures que des de sempre

demanam, us resumirem el que
diu el Consell d'Europa sobre

l'aplicació de les lleis a la

comunitat autonoma de les Illes

Balears, tenint en compte la

Constitució, l'Estatut, la Llei de

normalització lingüística, els
decrets que l'apliquen i els

compromisos contrets amb la

signatura de la Carta europea de

les llengües regionals o minori
táries.

Nosal tres ens referirem a tres

ámbits molt importants per a la

normalització lingüística de la

llengua catalana: l'ensenya
ment, la justícia i els mitjans de
comunicació.

Respecte a l'ensenyament, a

l'article 8, l'Estat espanyol es va

comprometre a preveure una

educació infantil, primaria i

secundaria garan tida en llen

gua catalana. A través del
Comite d'Experts han rebut la

informació que aquí el que es fa
és el 50% en cada una de les

llengües oficials, per tant,
considera que el model educa
tiu actual no assoleix el nivell

exigit pels compromisos
específics contrets per l'Estat

espanyol, que suposen haver
d'oferir l'ensenyament princi
palment en catala a les Illes
Balears i que aquest no es limiti
a la meitat del programa
escolar. Com a conseqüencia
d'aixó, el Comite d'Experts
encoratja les autoritats autono

miques a establir models
educatius essencialment en

catala per a l'ensenyament
obligatori a les Illes, d'acord
amb els compromisos contrets.

Aquest és el primer eas de
coincidencia amb la línia de

sempre de I'STEI-i. Rem
afirmat que fer l'ensenyament
en catalá significava que
l'alumnat aprenia simultánia
ment la llengua catalana i la

castellana. En canvi, fer

l'ensenyament en castella no

possibilitava l'aprenentatge del
catala i fer-hi eISO% tampoc,
explicar-ne les raons sobrepas
saria els límits d'aquest article.
AI con trari, el Govern del PP
ni tan sols ha volgut seguir la
línia encetada per la Conselle
ria d'Educació del Pacte de

Progrés que intentava seguir
aquesta línia recomanada pel
Consell d'Europa, sinó que ha

introduít l'elecció de la llengua
en el primer ensenyament, fet

que desconeix el Consell

d'Europa en l'actualitat, pero
que segurament no deixara

gens ben parada l'actuació de la

Conselleria d'Educació i la

Direcció General de Política

Lingüística quan els arribi

aquesta informació, ja que se

sap per activa i per passiva que
la gent mal informada que
escull per als seus infants la

llengua castellana els condem
na a no aprendre el catalá. Per

tan t, els governan ts o no volen

sortir del pou de la seva igno
rancia o actuen amb mala fe,
perque saben que aquesta és

una de les maneres per acabar
amb l'existencia d'una llengua
que volen fer desapareixer, amb
més exit que el que va tenir la
dictadura franquista.
També l'Estat espanyol es va

comprometre a oferir ensenya-

ment en catalá a les altres

comunitats autonomes on

aquesta no fos la llengua propia
i se sap que s'incompleix, ja
que només s'ofereix aquest
ensenyament a l'Escola Oficial
d'Idiomes de Madrid.
La Conselleria d'Educació,
assabentada de l'Informe del

Consell d'Europa, ja posa en

dubte l'informe dels experts i
els experts mateixos, i continu
aran amb la mateixa política
que significa no crear crispació
entre la població. Des de
I'STEI-i hem de denunciar que
els únics que han creat crispa
ció en aquest tema són els

governants mateixos, ja que
totes les escoles que han fet

l'ensenyament en catala saben

que al principi hi havia pares i
mares reticents, pero, un cop
que se'ls varen explicar els

avantatges del sistema d'immer
sió lingüística i que varen

comprovar que els resultats

eren superiors als que se'ls
havia promes, han quedat
eternament agraíts aIs centres

que varen posar en marxa

aquest metode de manera ferma
i convencuda, sense cap

excepció, cosa que demostra la
mala voluntat de les autoritats

responsables, que han fet eas

omís d'aquestes experiencies.
Respecte a la justícia, l'Estat

espanyol es va comprometre
perque en els procediments
penals, si ho sol·licitava una de
les parts, que el procediment es

fes en llengua catalana, que es

garantís a l'acusat el dret a

expressar-se en aquesta llengua,
que no es desestimassin les

proves escri tes o orals en la

llengua propia del territori i

que s'hi poguessin redactar els
documen ts del procedimen t

judicial corresponent.
El Comite d'Experts ha pogut

cornprovar que no es complei
xen aquests compromisos en la

majoria de casos, i, per tant,

encoratja el Govern de l'Estat

espanyol a modificar el mare

jurídic que sigui necessari

perque els procediments



haver preferit fer series i pel'
lícules en castella abans que
emetre-Ies en catalá, perque
s'havien doblat en catala están

dard a Barcelona, fet que recoma

na contínuament i insistentment
el Consell d'Europa, l'intercanvi

d'informació, de formació i de

material amb les altres comunitats
autonornes que tenen la mateixa

llengua i que un sentiment d'infe
rioritat dels governants d'aquí fan

que en fugin com si fos de la pesta.
També tenen el compromís de

crear un diari en llengua catalana,
coneixen l'existencia de Diari de

Balears pero no saben quina és

l'ajuda que rep aquest diari de les
autoritats autonórniques correspo
nents.

En conclusió, aquest informe, que
parla de molts més aspectes i que
consta de 177 pagines, no fa més

que confirmar la nefasta política
lingüística del Govern Matas i
corrobora els incompliments que
I'STEI-i ha denunciat des de fa
molts d'anys. Esperem que d'una

vegada vulguin complir les lleis
de la comunitat, les de l'Estat i

respectin els compromisos que
tenen establerts amb Europa.

una de televisió en llengua catala

na. També parla de la creació de

mitjans de comunicació en

llengua escrita.
Una altra vegada més sabem que
el Pacte de Progrés va encetar

aquesta línia amb la creació de

Som Radio i el que va fer el

Govern del PP quan va recobrar
el poder va ser fer-la desapareixer
i la que després ha creat no té res

a veure amb la que hi havia. EI

que no saben en el Consell

d'Europa, ja que aquest informe

disposa de dades an teriors, és la

creació del nyap d'IB3, que
teoricament hauria de ser l'emis
sora que es fes en llengua catala
na. S'han saltat totes les normes

del sentit comú i les del Consell

d'Europa, ja que han fet una

televisió híbrida, majoritáriarnent
en castella i que només en menys
d'un 5% de la seva programació
utilitza un estándard digne de la

llengua catalana, que és el registre
en el qual es fan totes les televisi
ons del món, que pretenen supe
rar les televisions casolanes que
fan per divertir-se quatre amics

que volen dur a terme aquesta
experiencia. El fet més greu és

judicials es puguin dur a terme en

catala sense problemes i perque
s'informi les parts perque ho

puguin sol, licitar. En eas que hi

hagi alguna persona que no

entengui aquesta llengua, s'ha de
fer ús dels interprets que siguin
necessaris.
El Consell d'Europa a través dels
seus experts ha pogut copsar la
realitat que passa massa sovint en

l'ambit de la justícia, que parado
xalment no fa justícia a la llengua
propia, pero el que no saben és que
moltes persones s'han vist obliga
des a canviar de llengua perque
algun jutge els ha amenacat que si
no en tenia el que deien la senten
cia els podia ser desfavorable, i el
fet pitjor que també desconeixen
és que la majoria de vegades són
els advocats defensors els que
exigeixen als seus clients que

parlin en castella si volen aconse

guir guanyar els plets.
Respecte al camp dels mitjans de

comunicació, l'Estat espanyol es

va comprometre que les autoritats

que en tinguessin les competénci
es, és a dir, les autonómiques,
havien de garantir la creació,
almenys, d'una emissora de radio i
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10 anls convocant solidarilat

"SA NOSTRA" ha commemorat els
10 anys de la Convocatoria d'Ajuts
per a Projectes Solidaris.

Lacte, celebrat al Centre de Cultura,
aquest passat 13 de desembre va

reunir als representants de prop de
200 entitats que han rebut uns 4.400
milers d'euros per desenvolupar 831

projectes que han beneficiat 160.000

persones. EIs assistents varen gaudir
de la projecció la memoria
audiovisual '10 anys convocant

solidaritat'.
La celebració ha comptat amb la

presencia de Maria Dolors Pons

Tutzó, delegada provincial de les
Filles de la Caritat, Maruja Cerezo,
presidenta de l'Associació de
Familiars de Malalts Mentals de
Menorca - AFEM i Tornas Paris

Hidalgo, assessor general de
l'Associació de Familiars de Malalts
d'Alzheimer d'Eivissa i Formentera
-AFAEF.
El president de "SA NOSTRA", Dr.

Llorenc Huguet va fer balanc dels
10 anys d'aquesta iniciativa pionera
a les Illes Balears, i va destacar que
"Per a "SA NOSTRA" la convocato
ria és una via per desenvolupar el

compromís que ens varen llegar els
fundadors fa 123 anys, "Tots plegats
lluitam per un objectiu comú:
atendre les necessitats emergents i

les de sempre dels col-lectius socials

menys afavorits ...

"

El director gerent de la Fundació,
Andreu Ramis, va ressaltar la

capacitat d'adaptació de la convoca

toria a les necessitats emergents
'com la immigració' en eIs distints
sectors de la nostra societat, experi
mentats alllarg d'aquests deu anys,
així com el 'diáleg constant' amb les

entitats beneficiáries que permet
coneixer de primera ma aquestes
necessitats. I va acabar amb aquesta
afirmació: 'De "SA NOSTRA",
Caixa de Balears, rebem l'encárrec

de retornar a la societat els beneficis

El MIRAII

economics convertits en beneficis

socials, assistencials, culturals i
mediambientals.
El director general de l'Entitat, Pere

Batle, va voler fer aquesta reflexió:
"La Convocatoria és un dar exem

ple d'esforc comú de "SA NOSTRA"
i la ciutadania, per atendre eIs
col·lectius més desafavorits, fomen
tar la inclusió social i promoure el

progrés comunitari ...

"

Infants i joves en situació de rise

social, discapacitats, malalts cronics,
marginats, pobres, persones grans
en situació de desatenció ... fins a

160.000 habitants de les illes balears
han estat els beneficiaris dels Ajuts
per a Projectes Solidaris que convo

ca "SA NOSTRA", Caixa de Balears,
des del 1996.
La Fundació "SA NOSTRA" és
l'instrument mitjancant el qual
l'Entitat acompleix el seu objectiu
fundacional de proveir béns i
serveis d'interes general al conjunt
de la societat, fent especial inciden
cia en els col·lectius que més ho
necessiten.
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la memoria de la mar can en I'oblit

Un lIibre de Bernot
Oliver posa en alerta
sobre la desoporició

dIemborcocions
trodicionols com gussisl
posteres i bots cobertots

AIs anys vuitanta de l'ara ja
passat segle, el patrimoni
marítim de Mallorca perdia dos

dels darrers exemplars de

pailebot illene, el Nuevo

Corazón, que fou enfonsat el

1986, i el Cala Mondragó, que

desaparegué dos anys després.
Llavors, aquests fets tingueren
un cert ressó mediátic, que
cristal-Iitza en iniciatives

ciutadanes per salvar els

vaixells, que, tanmateix, no

tingueren exit. Ara, pareix que
són les denominades embarca
cions menors, o almanco

d'algunes d'aquestes tipologies,
les que corren un greu perill de

desaparició.
Fa uns anys, i no gaires, tipus
de barques com la pastera, el

gussi o el bot destapat eren

molt habituals a qualsevol port
de Mallorca. En l'actualitat,
cada vegada és més difícil
observar-ne aquestes tipologies
a les nos tres costes, i és que la

dinámica de desaparició de les
embarcacions tradicionals

mallorquines ha entrat ja en

progressió geometrica, fins al

punt que algunes d'aquestes
barques es poden comptar amb
els dits d'una ma.

Lamentablement, aquestes
afirmacions no són simplement
alarmistes sinó que es basen en

les dades dels inventaris
d'embarcacions menors que
reali tzaren el 1996 i el 2001
membres de l'Associació
d'Amics del Museu Marítim de

Mallorca. Ara aquestes dades
han estat recollides per l'histo
riador Bernat Oliver en el
llibre Patrimoni marítim flotant
d'embarcacions menors, editat per
EI Gall, a la col·lecció EIs
Fiters.
El conjunt d'embarcacions
menors tradicional s de

Mallorca és format per cinc

tipologies: elllaüt, el bot

cobertat, el bot destapat, el
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gussi i la pastera. EI resultat de
les investigacions abans citades
és esperancador per alllaüt i

tranquil·litzador per al bot

cobertat, pero és absolutament
demolidor per al bot sense

coberta, per als gussis i per a les

pasteres. A més, no s'ha d'obli
dar que aquestes dades són de
fa quatre anys i que en l'actuali
tat poden ser, amb tota segure
tat ho són, molt més catastrofi

ques per a la salut del patrimo
ni marítim illene.
El gussi és l'embarcació que es

troba en un perill més immi
nent de desaparició. El2001 se

n'inventariaren només 10,
menys de la meitat dels 21 que
se'n comptaren l'any 1996. El

gussi és probablement l'embar
cació tradicional mallorquina
més desconeguda. Morfológica
ment és semblant a un llaüt,
pero se'n diferencia en el fet

que no té coberta i en els

acabats de la tapa de regala i els

cordons, entre altres coses.

Normalment, es propulsa a rem

i per aixó duu una o dues
bancades amb escalemeres. La

majoria dels gussis que queden
estan en mans de particulars i

es dediquen a la pesca esporti
va.

Les pasteres són la tipologia
que ha patit el nombre més

gran de perdues. L'any 1996 se'n
censaren 35 i el2001 ja només

en quedaven 14. Les pasteres
(que no s'han de confondre
amb les pateras del nord
d'África) són embarcacions de

fons pla i eslores reduídes que
no solen passar els 20 pams.
Van aparellades amb una

bancada de rems encara que
també poden arborar, a l'igual
que els gussis, una vela llatina.

Solen ser utili tzades com a

embarcacions auxiliars als

ports, aIs clubs náutics o als

pesquers més grossos.



Report

Segons eIs inventaris, de les
tres tipologies amenacades eis
bots destapats són eIs que es

troben en una millor situació.
Així i tot, el 2001 en quedaven
la meitat deIs que hi havia el
1996. És a dir que passen de 66 a

33 exemplars. Habitualment,
s'usen com a auxiliars de

barques de pesca (de fet, molts
tenen matrícula de llista

tercera, la llista de pesca).
Morfologicamen t són iguals aIs
bots tapats, amb l'única dife
rencia que no tenen coberta i sí
una o dues bancades.

Respecte als llaüts i els bots
cobertats (que en alguns llocs
també es denominen llaüts de

popa serrada), la situació és un

poc més optimista si tenim en

compte que les dades que es

tenen són del 1996, ja que a

l'inventari del2001 no s'hi

inclogueren aquestes dues

tipologies. El 1996 es cornptabi
litzaren 1.020 llaüts tradicio
nals i 223 bots cobertats.

Segons estimacions de Bernat

Oliver, autor juntament amb
Antoni [osep Munar dels

inventaris, avui dia els bots

cobertats es podrien haver
reduít entorn del centenar,
mentre que el nombre de llaüts
també ha minvat, encara que a

hores d'ara no disposen de
dades concretes sobre aquestes
barques.
Les causes que han duit les
embarcacions menors a aquesta
situació són prou conegudes.
La principal d'aquestes raons

és la difícil competencia de
l'embarcació de fusta amb
l'embarcació de fibra de vidre
de construcció seriada. EIs
costs de fabricació i de marite-
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niment d'una barca de fusta
són més elevats que els d'una
barca de material sintetic

(encara que no hi ha tanta

diferencia com es pot suposar) i

les prestacions a la mar són

prácticarnent les mateixes. A
més les barques de plástic són
més manejables a l'hora
d'avarar-les i transportar-les.
S'ha d'afegir, com a causa de la

desaparició de les barques
tradicionals, l'alt cost de les

taxes portuaries aIs clubs
nautics i la practica inexisten
cia de nous amarraments

públics, tot junt fa optar als

possibles usuaris per les bar

ques construídes en serie amb
fibra de vidre, que permeten
ernmagatzemar-les a qualsevol
lloc sense necessitat de dispo
sar d'un amarrament tot l'any.
Si la situació es de per si greu,
també és cert que el futur pot
ser esperancador. El sol fet de

l'existencia d'aquests inventa

ris i de publicar-los és ja una

eina a partir de la qual es poden
cercar solucions perque la

desaparició de les tipologies
tradicionals d'embarcacions

menors no arribi a un punt
irreversible. A més, en els
darrers anys s'ha revitalitzat,
encara que sigui tímidament, la

practica de la vela llatina com a

esport o simplement com a

esbarjo, i aixó permet una

sortida molt digna a aquelles
embarcacions que pareixien
condemnades a acabar agonit
zant lentament fora de l'aigua a

l'interior de portasses, tirades
de qualsevol manera, o en un

semen ter o solar.
I des del Consell de Mallorca

pareix que es vol contribuir
d'una manera eficac a salva

guardar el patrimoni marítimo
Bartomeu Vicens mateix,
conseller del Terri tori, recorda
en l'escrit de presentació del
llibre d'Oliver la tasca duita a

terme per la institució insular,
com l'impuls en la preservació
de l'ofici de mestre d'aixa amb
la restauració de la barca de
bou Balear a través de l'escola
taller. Per a aquesta restauració,
s'hagué d'habilitar una drassa
na a Son Bonet. Bartomeu
Vicens opta per «assegurar, amb

aquesta drassana i la forca
laboral dels mestres d'aixa

novells, la supervivencia dels

exemplars que resten del

patrimoni marítim flotant».

Finalment, el conseller del
Territori conclou que «l'ajut
constant per al manteniment
de les velles barques supervi
vents i el foment d'una activi
tat tan bella i significativa com

la practica tradicional de la

navegació a vela són la millor
forma que ens queda de

correspondre a l'entrega d'un

grapat de ciutadans a la con

servació del patrimoni marí
tim»,
EIs darrers exemplars d'embar
cacions tradicionals són a punt
de desapareixer, Així, salva

guardar la memoria de la mar ja
ha passat de ser una simple
obligació cultural a convertir

se en un repte del qual no es

poden amagar les institucions,
pero tampoc tota la societat
illenca.
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Ara ve Nadal, menjarem torró i amb

una guitarra cantarem cancons.: si

vosaltres sou d'aquells que la nit

de Nadal us feis regals, o si sou

més tradicionals i esperau els

Reis, tant se val, vet aquí un

grapat de novetats discográfiques
en la nostra llengua, d'aquí i del

continent, amb agradables
sorpreses. Esperem se us obri la

gola d'escoltar-los i tenir-los a

casa.

Si confiau trobar eis típics discs

que solen editar els segells
discográfics aprofitant aquestes
consumistes dates, sent defrau
dar-vos. Lúnic discoide eminent

ment nadalenc d'aquest text, al

manco pel títol, és l'anomenat

Altres cancons de Nadal3, on a

banda de coneguts representants
del rock en catalá, hi trobam gent
tan interessant com l'argelí Cheb

Balowsky, la penúltima sensació
del rock espanyol Sidonie, els

quals en el seu pas de l'angles al

castella, col· laboren aquí amb

Somnífers, en catalá, és claro Lex
Sencillo Miqui
Puig, i Shuanna

cantant

d'Elefantes

acompanyant els

gironins Kabul

Baba, són
altres dels més

curiosos

signants deis

temes del
tercer volum
de les altres

cancons de

Nada!'

Alguns
pensaran

que si pel desembre
proliferen els recopilatoris, és per
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aprofitar que és bona epoca per a

vendre. Potser tenen raó. Ara bé,
tot l'any se n'editen. En qualse
vol eas, també tenim novetats de

gent de per aquí en aquest
format. Per ordre d'antiguitat i

ates que ho proclama al títol,
citarem primer un cantautor

mallorquí prou conegut: Jaume
Sureda, qui celebra ei trente

aniversari dins ei món de la

música publicant 30 anys i un dia,
recull de dos decennis de

d'elapés des d'aquell primerenc
Notes de tardor (1985), on ha

comptat amb col-laboradors com

Los Javaloyas i el finat Bonet
de San Pedro, més cinc temes

nous. "Només" vint anys duu

ficat en la música Gerard

Quintana, ex veu dels afamats

Sopa de Cabra, per celebrar-ho i

per rellancar la seva carrera en

solitari, fa poc presenta Per un

tros de cel, compacte format per
un DVD amb el multitudinari

concert de BarnaSants (vint-i
dues cancons), més un Cl)
d'onze duets i temes inedits on,

sorprenen tmen t, al repas dels

temes histories no hi ha

l'Emporda sens dubte, la peca
número ú de la historia dels

Sopa. Lany que ve compliran
també vint anyets en aixó de la
música els tarragonins Lax 'n'

Busto, pero ho celebren ara per
un si-ads, hi ho fan amb uns

Grans Exits amb presentació de

luxe, a saber: a) el disseny del
discoide reprodueix la capsa
autentica dellaxant d'on agafa
ren el nomo b) l'interior guarda
una primícia al món del rock
catalá: ei primer DualDisc amb

una cara d'áudio on la banda

repassa els seus temes estrella i,
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l'altra, d'imatge, on s'inclouen
setze clips del grup i un docu
mental realitzat per Televisió de

Catalunya. c) segon CD d'audio
amb eIs temes que segurament eIs
fans considerarien les cares b,
com quan hi havia singles. d) tot

aixó, bolic i interior ha estat

fabricat a Austria.
Del Principat a les Balears,
menor i major perque en eIs tres

llocs s'hi mou Cris }uanico.
Prop de vint anys, així mateix,
deu dur el menorquí per damunt
els escenaris. Un cop liquidats eIs
}a t'ho diré, el ciutadallenc va

decidir alternar les aventures

musicals en bandes com Mesclat
o Menaix a Trua, amb passar a

l'altra banda del vidre, és a dir, es

muntá un es tudi a la seva illa
estimada i, allá mateix, s'ha

enregistrat aquest magníficJocs
d'amagat, dotze peces própies
amarades de sons, colors i olors
illencs. De ca seva, la maqueta va

passar a l'estudi del mallorquí
Toni Noguera, on es va mesclar.
La presentació: 30 de desembre

Polisportiu d'Alaior, preus

populars.
Segurament la més grata sorpresa

pels amants de les millors lletres
i el domini de la veu, sera
l'adveniment del cantaor

badalonés Miguel Poveda al

catalá, amb el sublim Desgícc,
Poveda va ingressar al món del
flamenc com a estrella, després
de guanyar el prestigió s Festival

de Can te de las Minas de La
Unión (Múrcia) l'any 1993. Ara,
amb la mateixa cara de nin,
debuta en catalá posant la veu a

poemes de clássics de les nos tres

lletres (Verdaguer, Margarit,
Ferrater... ) i aIs d'actuals de

poetes contemporanis com Piera,
Comadira i Cassasses. Predomina
el to flamenc, pero també hi ha
sons porteños, pianos energics ...

atenció a la interpretació deJo,
l 'invertit de cos i anima del

llucmajorer Sebastiá Alzamora
amb guitarra, percussió, palmas i
la particular veu de Poveda. El

compacte inclou un DVD
documental sobre l'artista.
També de Catalunya, pero amb
una part comuna mallorquina,
destacadíssima, ens arriben dues
novetats més. Una: la de la show

womam, actriu, presentadora i
cantant Lloll Beltran, la Lloll,
que publica Quin món de manes!
mateix nom del programa de
radio dominical conduít per la
Lloll a Catalunya Radio. Estam
davant un disc de caire humorís
tic on la locutora-cantant i eIs
seus collaboradors canvien o

posen lletres a peces tan conegu
des com la Novena Sinfonia de
Beethoven. Laltre: el tenor

}aume Aragall en pla crooner,

posant la seva poderosa veu

acompanyat de l'Orquestrs
Simfónica de Barcelona, a

estándards com ara Granada,
Valencia, The Goodfather. .. la
connexió illenca es diu Antoni
Parera-Fons i n'és el productor
d'ambdós.
Tornem a les Illes, a Mallorca,
ara ja amb el més nou de tot, es

tracte del debut discografic de
Xisco Gaya, jove cantautor

manacorí que signa les lletres i

les músiques dels onze temes que
s'inclouen Com una pari de mi,

pop catala sense estridencies ni
sortides de to.

Acabarem amb dues reedicions
de luxe amb portada nova. Dues
encisadores fotos de la nostra

mar, convidant a la relaxació i el

gust, presenten altres tants

discoides tematics. folk mediter

rani, és un replec de desset

cancons d'entre d'altres Biel

Majoral, Uc, Música Nostra,
s'Albaida i Siurell Electric,
Formacions desaparegudes,
classics inous fent música

d'arrel, de qualitate guitarra
mediterránia, recorda molt
Palabra de Guitarra, la creació

de}oan Bibiloni parida com a

concerts i discos. La recordanca
deu ser perque arnés d'ell, hi

trobam guitarristes també

presents a Palabra com són Larry
Coryell, Damia Timoner,}ordi
Bonell i un grapat més aIs quals
se'ls ha afegit el duo mallorquí
Tolo Servera-Israel Sandoval.
No me digueu que no hi ha un

bon ramellet de discoides per a

triar? Ala ido, bona compra i
bones festes.

CACAO SAMPAKA



1111I�111381

I'excel·lencia de I'assaig

Des de fa alguns segles els homes

s'han dedicat a separar les

humanitats de les ciencies,

Tanmateix, la filosofia, la histo

ria, la teologia, les lletres en

general... mai no deixaran de ser

ciencies empíriques, ben palpa
bles, prou comprovades científi
cament. I la física, la química, les

matemátiques ... no podran
desfer-se del seu alt component
intel-lectual, literari, poetic ... Tot

forma part d'una sola ciencia, la

que s'hauria d'estudiar a totes les

universitats, sense cap tipus de

partions. EIs antics mai no es

plantejaren aquestes absurdes

divisions. I el món -vulguin o no

vulguin- en molts aspectes anava

molt millor. La poesia sempre ha

estat pura matemática, depurada
química i divina ciencia, malgrat
que sigui -en opinió dels tomis
tes- el menys elevat de tots els

sabers.
Tots els grans autors han sabut
fer conviure magistralment tots

els coneixements humans. Sense
anar gaire enfora, sols guaitan t a

la finestra, podem pensar en

Ramon LIulI. No deixarem,
tampoc, de germanitzar-nos una

mica -ara esta de moda- i
recordar plenament Johann
Wolfgang von Goethe i tots els
seus estudis científics. I qui pot
negar la matemática del Dant?

LIegim, rapidament, uns encer

tats mots: «[ ... ] no reparam que,
en el fons, aquestes dues direcci

ons de l'activitat humana són

complementáries. EIs grans
homes de la ciencia, com els

poetes, han sentit sempre la vida
com a cosa molt afí de la seva

manera personal de veure el

món, i així molts d'ells han

trobat que la ciencia els donava
uns plaers puríssims molt
semblants als de l'art, i encara,
sovint s'han sentit dubtosos de
triar la font on volien assaciar la
set d'una més alta vida que els

esperonava.»
Lautor d'aquestes paraules
posades entre cometes no podia
ser altre que josep Sureda Blanes,
un dels tres assagistes més

potents -juntament amb [osep
Maria Quadrado i Gabriel
Alomar- que ha donat la literatu
ra illenca. LIegir Sureda Blanes
és sempre un veritable delícia,
tan pel que fa a la seva gran
erudició en bona part de temática

vuitcentista, com pel brillant i

sempre poetic estil-gairebé
noucentista- de la seva prosa,
sense oblidar en cap moment la
seva producció de caire científico
És gairebé impossible poder
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comentar, ara i aquí, cada una de
totes les obres d'aquest il·lustre
escriptor artanenc, nat e11890.
Aixó sí, podem intentar citar-les,
tot i sabent que n'oblidarem
alguns títols. La historia literaria i
cultural configura bona part de la
seva estética i del seu pensament.
Així trobarem les obres Elpoeta
pages FredericMistral (1930),En
l'anioersan de Miquel Costa i
Llobera (1948), Chopin a Mallorca

(1954), els volums de rnolt reduída
tirada titulatsEls Hostes (1960-64)
on apareixen alguns il·lustres
visitan ts, Pau Piferrer a Mallorca
(1966),HistOriesaldanes (1976) i

Aprenentatge i romiatges del jove
Miquel Costa (1980).
Diversos personatges de la
historia mallorquina apareixen
dins els lIibres Petites histories

(1971) iMallorquins d'ahir (1974).
Altres artides els podem trobar a

diverses publicacions periódiques,
Així trobamJovellanos en Bellver

(1945-51),EI castillo deAlaró (1957),
EIpoeta d'Arta (1961) -referint-se

al pare Rafel Ginard-, Poetes i

pagesos (1965) iSantIgnasi iJeroni
Nadal (1967).
El vessant científic indou títols
comLa creació cientifica (1963), on

apareix la famosa conferencia
«Goethe i la química» (1932), la

monografia Ramon Llull i l'origen
de la cartografía mallorquina (1966),
i altres estudis com són Mallorca i

la tradició técnica (l958),Las
Academias médicas de Mallorca

(1788-1831) (1960),EImapamundi
mallorquín de 1375 (1975),Dos savis

de Heidelberg (1960) i Orfila i la seva

epoca (1969). MoItes d'aquestes
obres les podrem trobar inventari

ades dins els magatzems de

l'Editorial MolI, en espera de nous

i curiosos lectors. D'altres són

prácticament introbables.
Hi ha un lIibre, empero, verament

rnolt especial. Es titula Elpaisatge
d'Arra (1932). La universitat balear

en féu una edició facsímil el 1994.

Es tracta dels diferen ts articles

publicats a Llevant, revista
artanenca de caire católic. Llegir
lo i rellegir-lo és sempre un gran

delito Arta se'ns mostra ben gelosa
de les seves tradicions, del seu

poderós paisatge, de la magia de
les seves llegendáries histories,
d'un món que encara avui pot ser

intuít i respirat per les conrades
dellIevant malIorquí.
Fapocs anys, també, el Govern
balear edita un molt curiós lIibre

titulatAntologia cientifica (2003),
en que hi ha un bon reculI de
diferents artides editats a diverses

publicacions de caire científico Es

tracta, específicament, d'una
variada mostra dels seus

trebalIs de química. Cal
remarcar el titulat «Über
Platin in Spanien»
(1916), editat a l'antic
ducat alemany d'AnhaIt.
En ellIibre hi ha un

apunt biográfic escrit per
Alfonso Sureda Carrión.

Qui millor que el seu

propi fill per a escriure
sobre la biografia del

pare? Així lIegim: «De

raigambre
profundamente mallor

quina, quiso ejercer su

vocación en el ámbito
de su propia comunidad

y, lejos de cualquier
provincianismo estrecho [ ... ].»
I tot just fa pocs mesos ha aparegut
al mereat editorial un nou volum
de la «benedictina i universitaria»
biblioteca Marian Aguiló, titulat

Histories de paper, en que, a més de
diferents escrits de Maria Verger,
Manuel Andreu Fontirroig i Elvir

Sans, apareix reeditatLaprincesa
que tenia el rellotge aturat (1930), la

primera de les seves obres edita

des. Es tracta d'una narració de
caire noucentista on la magia de

les antigues llegendes artanenques

sap conviure amb el cosmopolitis
me moderno El compilador de

l'edició, Pere RosselIó Bover,
pensa que l'autor «[ ...] subratlla la

necessitat d'acord entre progrés i

tradició, entre la innovació que
ens arriba de fora i els costums que

configuren la nostra personalitat.»
Encapcalen aquesta esplendida
narració aquelIs versos de Novalis

que diuen: «Ich habe dich

empfunden, / o, lasse nicht von

miro / Las innig mich verbunden /
aufewig sein mit dir,»

Josep Sureda i Blanes

f] palsalqe
d')\rta

EDIOIÓ 1l0;\IHN'ATCE

És sempre motiu d'alegria i

d'agraíment que es pugui gaudir
d'aquest tipus de textos, ja que
moItes de les obres de Josep
Sureda Blanes foren editades en

tirades molt reduídes i de caire

gairebé personal. Mirem una

estona la seva imatge. És inédita.

Any 1970. Pugem amb elIles
escales artanenques de Sant
Salvador. Des d'allá podrem
divisar darament ellIuminós

futur d'aquest inimitable conrador

de l'assaig, protagonista -per merit

propi- del nostre esdevenir
literari més immediat i alhora més

clássic i etern.

...
O
Z
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Is desbloqueja la ponencia de l'lstatut

Prilera interYenció en catali d'un linistre a la Unió (uropea

Després d'un temps inoperants, sembla que a la fi els representants
dels distints partits polítics amb representació parlamentaria s'han

posat d'acord per reiniciar les tasques de la ponencia que estudia la

reforma de l'Estatut d'autonomia de les Illes Balears. Pareix que la

possible creació d'un consell per a Formentera i el debat sobre el

pes de cada illa en la representació territorial han estat els temes

més polemics amb vista a continuar eIs treballs, ja que els partits
de l'oposició temen que s'aprofitin els canvis en l'Estatut per
modificar el repartiment d'escons, a la qual cosa no semblen

disposats.
Tampoc no hi ha ajudat gaire la pretensió de Jaume Matas d'aturar

les reformes estatutáries fins que se sápiga que passara amb la de

Catalunya, que en aquests moments es tramita a Madrid.
Ara caldria aprofitar la represa de la feina per elaborar un text més

ambiciós, que situi les Illes Balears al capdavant de les autonomies

quant a autogovern, que permeti un sistema de financament més

just, que eviti tenir una balanca fiscal tan negativa i que possibiliti
que els ciutadans balears puguin gaudir del mateix nivell de serveis

públics que els de la resta de l'Estat.

El passat dia vint-i-nou de novembre, per primer cop en la historia, un ministre va intervenir en

catalá al Consell de Ministres de la Unió Europea.
El fet es va produir en una negociació sobre la reforma del sector químic europeu, quan parla el
ministre d'Indústria, José Montilla, que havia comencat usant el castella. En l'equador de la interven
ció, el ministre va passar al catalá, Montilla va dir: «Vull utilitzar la llengua catalana, denominada
valencia al País Valencia, que recentment ha estat reconeguda a la UE per ser utilitzada ofícialment»,
va dir el ministre. «Avui és un dia important per a aquest idioma i per a tots els ciutadans espanyols i
europeus que el parlen. Vull mostrar la meva satisfacció personal per aquest fet perque la diversitat
d'Europa és la seva riquesa i la seva fortalesa», es va felicitar.
I a continuació va reprendre, mantenint el catalá fins al final de la intervenció, la seva argumentació
per defensar laposició espanyola davant la reforma del sector químico

••
• •
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S'edita un llibre sobre el rei In daume

Vicente Aranda roda una pel·Ucula sobre ((lirant lo Dlanc))

Acaba de sortir a la llum una nova

publicació de l'investigador i expert en

excursionisme Tornas Vibot i la professo
ra de la Universitat de les Illes Balears
Catalina Valriu. Lobra es titula El rei En
Jaume I. Un heroi historie, un heroi de
llegenda, i tracta sobre la figura del
conqueridor de Mallorca, el seu perfil
historie i les llegendes que ha generat.
També conté cinc itineraris per visitar els
llocs més ernblemátics que tingueren
relació amb el Rei.
El passat dijous dia 1 S de desembre, a les
vuit del vespre, se'n va fer la presentació
a l'espai Illa dels Llibres del Centre
Cultural la Misericordia de Palma, que va

anar a cárrec de Gaspar Valero, mestre de
l'excursionisme i exdirector i actual
col-laborador d'aquesta revista.

Esta previst que el proper mes de febrer arribi a les pantalles la darrera obra del director Vicente
Aranda. Es tracta de l'adaptació cinematográfica de Tirant lo Blane, de Joanot Martorell, una de les
novel·les més importants de la literatura catalana.
El rodatge ha estat en angles, ja que la pel-lícula és una coproducció hispanobritánica. El seu títol sera
La eonspiraeió de les dames. Se n'han fet dues versions més, una en castella i l'altra en el catalá del segle
XVI, el mateix en que fou escrita la novel· la.
Lestrena mundial sera a Valencia el proper mes de febrer i la primera projecció sera en la versió
catalana.
El film té moltes possibilitats de competir en la Berlinale 2006, que comencará dia 9 de febrero

Ladaptació fílmica de la novel· la se centra en la segona part de l'obra, la de Tirant lo Blanc a

Constantinoble, amb el complot de les dames de la cort per tenir un emperador fort i guerrer que les
defensio
EIs papers principals són per a Caspar Zafer, que interpreta el Tirant, Giancarlo Giannini, Jane Asher
i Victoria Abril.



Horari: 3 h 20 mino

(temps aproximat, sense les

aturades)

Itinerari
Orient-Carretera

Bunyola-Orient (PM-210), km
8'500- Cases des Freu - Font de

Coanegra- Son Pou -Son Roig -

Son Oliver - Son Torrella - Es

Quatre Cantons (Santa Maria).

Descripció de l'itinerari

Comencam la ruta al poblet
d'Orient. EIs primers minuts

transcorren per la carretera PM-
210 (Bunyola-Alaró), en direcció
al nord-oest, vers Bunyola. A un

quilómetre i mig de distancia,
aproximadament a l'altura del

quilómetre 8,500, entre alzines,
voltam a l'esquerra, pel camí des
Freu. Aviat trobam una barrera

metállica, amb un botador de
fusta. Després, el camí avanca
emmarcat entre parets seques,
amb sementers de conreu pels
voltants. A l'esquerra deixam dos

safareigs, vora un redol de pins
alts, i arribam a una font, situada
a la dreta del camí. Un poc més

endavant, a la dreta, trobam la
font des Freu i, a poca distancia,
apareixen les ruines de les cases

des Freu.
Vora les cases des Freu,
franquejam per un pujador una

barrera metál-lica, Just després
arribam al torrent des Freu, i en

travessam el jac, En l'entreforc
que trobam després de travessar

el torrent, cap a la dreta, hi ha la
zona del salt des Freu. Per

aquesta curta via opcional
veurem les ruines d'un antic
molí d'aigua fariner i, més avall,

el salt des Freu. Si tenim la sort

de trobar-hi aigua que corre,

l'espectacle és garantit. El camí
de Coanegra continua en

l'entreforc per l'esquerra, i

comenca a pujar, amb quatre
revolts ben marcats. Ben amunt,
arribam a un portell obert en una

paret seca. La vista cap enrere

ens regala una panorámica ben
alterosa.
Cal posar esmen t al proper
entreforc. La via de l'esquerra
permet arribar a Orient pe! pas
de l'Estaló. La nostra ruta

continua pel camí de la dreta,



vora una sitja de carbonero Just

després arribam vora un forn de

cale, que queda a la dreta. Les

arboceres i les alzines dominen
el món vegetal, amb ginebró i

xipreU, estepes blanques i
aladern. Un poc més endavant,
deixam un rotUe de sitja enmig

del camí. Seguim el revolt, que

gira cap a la dreta. Passam un

ample revolt a l'esquerra, seguit
de dos revolts en davaUada. Un

poc més endavant, el sender

s'estreny i la vegetació és espessa.
Aviat ens situam davant ses

Covasses, que es troben a l'altra

part del fondal del torrent, a la
nostra dreta, enmig de la paret
vertical, ornada amb policromia
geológica. En aquest redol
deixam a l'esquerra el camí del
comeUar des Bous, fora del
nostre itinerario Quatre o cinc
minuts més de caminar i arribam



a l'entreforc del camí de l'avenc

de Son Pou.
En aquesta cruílla, deixam
momentaniament el camí de

Coanegra i dedicam alguns
esforcos a arribar a l'avenc de

Son Pou, un preu mínim per la

dotze minuts des del camí

d'Orient. Al final del camí,
arribam a una peti ta esplanada,
on es troba la galeria artificial

que penetra a l'interior de

l'avenc de Son Pou.

Uavenc de

SonPou

Lavene de Son Pou és una

eova de gran originalitat
Lavenc de Son
Pou és una

cova de gran

originali tat,

sorprenent per
les seves grans dimensions.

Configura una espaiosa rotonda

d'aproximadamentuns 150
metres de llargária per uns 70

metres d'amplada. Ocupa l'interi

or d'una muntanya buida, que té

en la part més alta, a uns setan ta

metres del sol, un forat que és

l'única entrada natural, d'un

meravella natural que ens espera.
El diumenges, trobareu obert de

les 10 a les 14 hores (3 euros per
persona; 1 euro per persona, preu
de grup); per a visites guiades
en tre setmana, telefonau al 666

785 822). El camí de l'avenc salva

rápidament un curt desnivell en

diversos revolts, en total deu o

Itiner
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diametre d'uns deu metres de

llarg per vuit d'ample. És interes
sant observar el joc de llum que
es produeix amb l'entrada dels

raigs solars per aquesta boca.

També hi ha estalactites i estalag
mites.
Vora l'entrada de la mina, just a

l'esquerra, l'any 1971 s'hi col-loca
una placa commemorativa de les
trobades que aquí es realitzaven
des de final del segle XIX, amb

l'esperit romántic i paisatgístic
dels poetes de l'Escola Mallor

quina. S'hi reprodueix una

estrofa del poema de Miquel
Costa i Llobera titulat «Lavenc
de Coanegra»,
Lhistoriador Mn. Josep Capó ens

dóna informació sobre les visites
documentades que tingueren lloc
al segle XIX: «La muntanya
mágica il-Iuminada per la claror
del sol, aquest segle és visitada,
bé que s'havia de baixar per
l'obertura de la part superior. Al
mes d'agost de 1824 hi davalla un

estol de binissalemers ... A

principis de setembre de 1859 hi
baixa el rector Caldentey per

comprovar si hi ha pedres
aprofitables per a la capella del

Roser, llavors en construcció; el
12 de setembre del mateix any
Marian Conrado organitza una

excursió amb senyors de Ciutat i
de Santa Maria ... Joaquim Ma.
Bover en 1864 i Pere d'A. Penya
en 1891 anomenen l'avenc puig
d'en Torrella i el col-Ioquen entre

les belleses de la naturales a

dignes de visitar-se.»
La mina o passadís que constitu
eix l'actual entrada fou realitzada

l'any 1894. Les obres foren

dirigides per Pere d'A. Penya.
Des d'aleshores, es pot entrar a

l'avenc a peu pla. A l'esquerra,
una sala fosca conserva un

degotís, amb unes raioles amb la

glosa sobre les fadrines que es

casaran en beure de la fon t.

Una vegada hem sortit de

l'avenc, tornam a davallar pel
mateix camí. En l'entreforc del
camí de Coanegra a Orien t, anam

cap a l'esquerra, en direcció a

Son Pou. Set o vuit minuts més

avall, arribam a una esplanada
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rorts

amb un forn de cale, En aquest
punt, el camí de ferradura es con

verteix en un camí de carro. Ben
aviat, arribam a la font de Coanegra,
amb el torrent a la dreta. La surgen
cia també és coneguda amb el nom

de s'Ullal de Son Pou. Hi observam,
vora unes penyes tallades a plom, la
boca d'un pou, tancada amb una

tapa metál-lica
Bona part de la riquesa de Coanegra
prové de l'explotació del sistema
hidráulic bastit al voltant de la
sequía que recorre la vallo La sequía
té l'origen en aquesta font de

Coanegra, on ja els musulmans hi
construíren un qanat, canalització
subterrania que parteix des de la

surgencia mateixa. Lull de la font es

troba a uns quatre metres de profun
ditat, cosa que obliga a baixar el pou
per un davallador. En aquest mateix
ullal comenca el qanat. Presenta una

galeria de 113 metres, amb un

pendent de 2,5 %.

Després de la fon t, arribam a la
barrera de les cases de Son Pou.
Rem de pujar per una desviació que
surt a l'esquerra, que torna a dava
llar al camí ample després de les
cases. Les cases de Son Pou presen
ten una facana amb aleat de dues

plantes, un portal fora d'arc rodó, i
una cisterna adosssada a la paret, a

la dreta. Tres minuts després
arribam a les cases de Can Morei. A

l'esquerra, s'obren en la paret
natural algunes cavitats usades per
al bestiar. Deixam enrere un hort de

tarongers, vora la petita casa de Can
Millo. Més endavant passam una

barrera metál-Iica i arribam a les
cases de Son Roig, amb el torrent a

la dreta. Les cases de Son Roig
presenten la facana orientada a

migjorn, amb aleat de dues plantes
presidit per un portal fora d'arc rodó
adovellat. Linterior conserva un

molí d'aigua fariner.

[ust passades les cases de Son Roig,
travessam el torrent per un pontet.
Entre arbres fruiters, la casa de Can
Mates es veu a la dreta, damunt el

marge. Passam vora una sitia i

després les ruines de la bassa de Cas
Barreter queden a l'esquerra,
amagades entre la vegetació. Podem
veure la síquia de Coanegra, que
passa vora el torrent, a l'esquerra,
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arrapada a la roca natural.

Travessam el torrent per un gual
empedrat i després observam
com la canal travessa el camí i

passa per damunt el torrent amb
un aqüeducte, d'un sol arco Deu o

onze minuts més tard, per una

zona planera, arribam a les cases

de Son Oliver, protegides rere

una paret. Aquí el camí és dota
d'una capa d'asfalt i, dos minuts

després, una barrera tanca el pas
als vehicles que provenen de

San ta Maria.
Ben a prop, després d'un safareig,
apareixen les cases de Son Gulla,
amb el puig de n'Helena a la

dreta. Vora les cases, hi ha un

molí d'aigua de roda vertical.
Notau el detall dels fumerals amb
una petita creu de ferro. A menys
de cinc minuts de Son Gulla, es

troba Son Berenguer, unes cases

amb diversos blocs constructius.
Men tre sortim del comellar de

Coanegra, deixam a la dreta

l'aqüeducte de Son Palou i les
cases del mateix nomo Després, a

l'esquerra deixam el camí vell de
Santa Maria a Alaró.
Ben a prop, a la dreta es troba el

gran casal de Son Torrella. Era a

l'epoca islámica l'alqueria
Abdach. Després de la conquesta
de 1229, correspongué a Bernat
de Santa Eugenia. Lany 1454,
l'actual possessió passa a ser

propietat de loan de Torrella. El
1670 Francesc Cotoner adquirí la

possessió i n'amplia l'extensió
amb noves compres. La COllS

trucció presenta una amplíssima
facana amb vuit fines tres amb
balcons. EI portal fora és d'arc
rodó. La clastra és de gran bellesa
i mostra una doble galeria de

pilars, i al bell mig hi ha un

brollador amb una pica octogo
nal. La tafona és de grans
dimensions.
Continuam per l'asfalt, allargassat
entre parets seques, i deixam a la
dreta el camí de na Cili i la finca
de s'Arbocar a l'esquerra. Asfalt

endavant, el camí de Coanegra
travessa el camí des Raiguer as

Quatre Cantons, a l'entrada de la
vila de Santa Maria del Camí on

acabam l'excursió.



Jo Escric.com
p u b l i c a la teya obra

La Fundación Cabana és una entitat mstitutda per Vicene
Joan Grande Garau a I'any 2003 amb I'objectiu de promoure, tal
com recull el seu lema, la cultura en el món de les arts i de les
Iletres. La seva missió és fer de plataforma de promoció a escrip
tors inedits d'arreu del món en la nostra Ilengua i en castella, fent
servir com a instrument baste eis portals d'Internet JoEscric.com i
YoEscribo.com.

La Fundación Cabana vol ser una entitat de caracter cultu
ral sinónim de suport i ajut, una entitat oberta que treballa per a

que qualsevol persona, independentment de quina sigui la seva

cultura, reliqió, edat o sexe, pugui participar deis avantatges que
ofereix la fundació ais autors novells. En aquest sentit, I'objectiu
de la Fundació és el d'arribar al nombre més gran de persones
interessades per la cultura, siguin d'on siguin, propers o Ilunyans,
i, en el segle XXI, aquesta possibilitat ens I'ofereixen les noves

tecnologies. No és casualitat, doncs, que I'entorn natural de la
Fundación Cabana sigui el ciberespai. Amb aquest objectiu, anar

més enlla de les fronteres, la Fundación Cabana empara tots dos

portals d'Internet.

A més, la Fundación Cabana vol ser un punt de trobada per
a totes les persones preocupades per la cultura, que tenen qual
que cosa per aportar al seu objectiu de promoció de les arts i de les

Iletres, per aquest motiu obri les portes de la seva seu -a Palma
de Mallorca- per a tota activitat orientada a complir aquest objec
tiu (formació, conferencies, debats, tertúlies, exposicions, etc.).
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eIs accepti i eIs carregui al meu compte:

Banc/Caixa
_

Agencia/oficina
_

DC cte./lta. núm.

Signatura



a millor companyia per al futur és la teva.
na gran companyla és la que arriba al futur abans que les altres. A Endesa estem posant en marxa el futur
e méa de 22 miliona de cllents a 15 palsos d'arreu del món. Som la primera multinacional eléctrica espanyola
continuem crelxent per generar progrés i benestar. Per aíxó estem segurs que, amb la teva companyia,
rrlbarem al futur abana que nlngú.

E
endesa



 


